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Servire, nu înteres 
personal

O U  K/OUK/______
Metode de vindecare

II rog pe fratele Gili Io- 
nescu să ne dea un 
răspuns scris în Curierul 
Adventist la următoarea 
întrebare: Ce ne puteţi 
spune despre tratamentele 
recomandate de Virginia 
Faur din Lugoj?

Putem accepta acest tra
tament? Unii membri ai 
comunităţii noastre îl folo
sesc şi îl recomandă şi al
tora, iar alţi membri nu ac
ceptă, chiar resping acest 
tratament ca fiind o combi
naţie cu metodă spiritistă.

Ea recomandă unele sfa
turi pe care le avem şi noi, 
în Dietă şi hrană, precum şi 
naturismul, dar în com
binaţie cu bioenergia, cu 
tratamentul cu „cristale*1 
şi chiar cu agitarea unor 
preparate ale ei cu o 
baghetă.

C o n sta n tin  Belu,
C â m p u lu n g  M uscel, A rgeş

,,Noutăţile“ în vinde
care s-au înmulţit. Circum
stanţele ne cer astăzi un 
simţ al discernământului 
mai dezvoltat decât ieri şi 
în acest domeniu.

Având în vedere numărul 
mare de nou convertiţi 
care s-au adăugat bisericii, 
cred că este nevoie de o in
formare asupra anumitor 
mijloace de vindecare.

Au apărut tot felul de or
ganizaţii şi ligi sub aspect 
„umanitar", care îi vizea
ză chiar pe cei din biseri
că. Se vede că subtilităţile 
lui Satana depăşesc cu 
mult vigilenţa noastră.

Câteva exemple:

- Un medic care se în
scrisese în organizaţia Fit
ness California era foarte 
încântat de principiile 
acesteia, care i se păreau 
asemănătoare cu ale noas
tre. A participat la prima 
şedinţă, ca apoi să-şi re
tragă calitatea de membru 
al acestei organizaţii. Ori
entările ei sunt oculte.

- Un pastor, folosind timp 
mai îndelungat un miracu
los medicament homeopat 
apărut pe piaţă, acuză 
nişte stări „deosebite".

- Pentru precizarea diag
nosticului, un frate a 
trimis un fir de păr într-un 
plic în Australia, la un 
medic specializat în astfel 
de practici, şi a primit răs
puns la toate afecţiunile 
sale plus o hartă a irisului 
cu cele nouăzeci şi şase de 
compartimente.

Exemple ar mai putea fi.
Ar fi bine ca medicii de 

la conferinţe să informeze 
periodic frăţietatea despre 
aceste „noutăţi" în vinde
care şi despre incompati
bilitatea lor cu principiile 
Bibliei.

Eugenia Bubău, Tărgu-Mureş

Răspuns: Curierul Ad
ventist a tratat şi va con
tinua să trateze cu pru
denţă asemenea metode de 
vindecare (vezi numărul 
din februarie, ca şi pe cel 
curent). Totuşi, având în 
vedere marea lor diversi
tate, este mult mai înţelept 
să ne însuşim adevărata 
Reformă a sănătăţii şi să o 
practicăm. Acesta este cel 
mai bun răspuns.

Evanghelia şi informa
tizarea

Ne bucurăm de fie
care dată când Curierul 
Adventist ajunge la noi. 
Găsim articole utile şi 
practice. Unul dintre arti
colele din primăvara lui
1997 - „E vanghelia  şi 
inform atizarea", de 
Octavian Lupu - prezenta 
impactul actual al com
puterelor şi posibilitatea 
prezentării Evangheliei 
prin Internet.

Ideea încolţise şi la 
noi, dar nu ştiam că 
există şi în alte locuri ase
menea preocupări. Am 
scris fratelui Octavian 
Lupu. între timp, am re
alizat câteva pagini WEB 
pentru biserica adventistă 
din Slobozia, pagini care 
prezintă cele 27 de 
puncte fundamentale de 
doctrină ale Bisericii 
Adventiste, versete şi 
imagini din viaţa Mântu
itorului, primul capitol 
din Hristos, Lumina lumii 
ş.a. Paginile se află pe un 
server de la Consiliul 
judeţean Ialomiţa.

Vă invităm să vizitaţi 
paginile noastre la adresa: 
http://www.cicnet.ro/edu- 
catie/bis-adv/azs.htm.

E-mail: azs@cicnet.ro
Acum lucrăm la traduce

rea materialului în limba 
engleză. Mulţumim Dom
nului pentru ajutorul Său. 
Este o minune că avem 
aceste pagini, deoarece 
nu avem un calculator do
tat pentru aceasta.

L uc ian  M ihă ilescu
S lobozia , Ia lom iţa
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Sateliţi şi rugăciune

N
umai o jum ăta te  de an ne 
desparte de începutul p ro 
gram ului N e t’98! C âţiva 
prieteni mi-au spus, puţin speriaţi, 

că nu s-a făcut nim ic pentru 
pregătire. D acă ne  gândim  la o 
pregătire cu num ele de pregătire 
pentru N e t’98, s-ar putea ca 

prietenii mei să aibă dreptate.
C red că sunt două faze ale 

pregătirii, la fel de im portante.
U na este pregătirea concretă, 
încadrarea într-o serie de acţiuni, 
cu date fixe de începere şi de fi
nalizare, cu obiective num erice. 
Semnalul se dă de la centru şi tot 
acolo se adună rapoartele. A ceastă  
latură a pregătirii este foarte im por
tantă şi nu trebuie să fie neglijată. 
A vem  nevoie să învăţăm  să fim o r
donaţi, responsabili şi punctuali - 
în anunţuri, în realizare şi în rapor
tare. Progresul în aceste direcţii 
este im portant nu num ai pentru 
creşterea bisericii şi eficienţa cu 
care folosim  resursele, dar şi pen 
tru a putea intra în raporturi n o r
m ale cu realitatea din ju r  - fie că 
este vorba de societatea 
rom ânească, fie că  ne gândim  la or
ganizaţia adventistă mondială.

Totuşi, din când în  când se fo r

m ează un curent de opinie contrar - 

o atitudine sceptică privind pro 
gram ele foarte strict concepute şi 
conduse. Se spune că acestea 
seam ănă cu activism ul politic, că 
sunt nepotrivite pentru un dom eniu 
în care Duhul Sfânt trebuie să con 
ducă şi în care avem  de-a face cu 
oam eni, care sunt fiinţe libere.

O altă fază a pregătirii pentru 

un mare evenim ent spiritual sau 
evanghelistic vine dinspre reînno
irea spirituală, refacerea legăturilor 

calde în interiorul bisericii ca  fam i
lie a lui D um nezeu şi m anifestarea 
cuceritoare a bunătăţii creştine faţă 
de cunoscuţii noştri. R ugăciunea

călduroasă, cercetarea Cuvântului 
lui D um nezeu, individual şi în 
grup, m ărturisirea  şi îndepărtarea 
păcatului şi a com prom isului din 
v iaţă reînvie iubirea noastră faţă 
de Isus şi ne pregătesc să II 

p rezentăm  lumii ca  pe Cel m ai iu 
b it prieten al tuturor.

E u sunt convins că nu există şi 

nu trebuie să ex iste  contradicţie 
în tre  cele două, dar acest aspect in
terior, spiritual, este m otorul 
adevăratelor eforturi m isionare. în  
cursul u ltim elor şase luni, p rogra
m ul „C reştin i sau ucenici" a pus 
tocm ai aici g reu tatea pregătirii.
E ra  cu adevărat tim pul pentru o 
p reocupare serioasă pentru cali
ta tea vieţii noastre cu Isus şi a 
relaţiilor noastre  în interiorul cor
pului lui H ristos. D ar, deşi urcarea 
în  cam era de sus a fost un act 
esenţial pentru ucenici, ei nu s-au 
îndrăgostit atât de  m ult de locul 

acela încât să nu  m ai iasă niciodată 
de acolo. Pocăinţa, sfinţirea si uni
ta tea în b iserică au o consecinţă 
m isionară. A cum  este tim pul să 
valorificăm  progresul realizat în in 
terior, să punem  la lucru 
cunoştinţele acum ulate şi relaţiile 
form ate în grupele  m ici m ulti
funcţionale şi să intrăm  în faza a 
doua a pregătirii. Paginile 5, 6 şi 7 
ale acestui num ăr sunt dedicate 
pregătirii şi organizării pentru 
evenim entul din toam nă.

Surse de curaj
C eea ce ştiu din multe locuri cu 

privire la funcţionarea grupelor mici 
este o mare încurajare pentru mine. 

Şi ştiu că  alţi credincioşi vor fi 
încurajaţi să se adune pentru rugă
ciune, studiu, părtăşie şi misiune.

U n alt factor pozitiv  este capa
citatea extraordinară  de mobilizare 
a comunităţilor noastre. Nu este uimi
tor că, în  c iuda sărăciei şi a nesigu 

- E D IT O R IA L

ranţei vieţii, încă o sută de com u
nităţi s-au angajat să achiziţioneze 
echipam entul de recepţie şi m ulte 
dintre ele şi un videoproiector!?
Iar acolo unde s-a dus , ,com oara" 
noastră, acolo va fi ş i ,,in im a" 
noastră! în  plus, avem  deja o  ex 
perienţă acum ulată  privind aspec 
tele organizatorice şi tehnice. Sutele 
de m em bri, mai ales tineri, care au 
fost câştigaţi prin  N E T ’96 vor fi 
cei mai energici susţinători şi lucră
tori pentru acest program . Ei sunt 
un capital spiritual şi um an nou.

V reau să spun câteva cuvinte 

despre pastorul D w ight N elson, 
prezentatorul din toam na aceasta. 

A m  avut ocazia  să-l cunosc ceva 
mai îndeaproape, în  vara anului tre
cut. Po t să vă spun că  e ste  un pas
tor dotat în m od excepţional 
pentru evanghelizare  - o minte 
foarte vie, o prezenţă  expresivă, ex 
perienţă internaţională, limbaj 
adecvat tim pului nostru, şi m ulte 
alte daruri. Parcă nu  îi lipseşte 
nimic! Este un reprezentant tipic al 
tinerilor superdotaţi, cărora le 

reuşeşte aproape orice şi aproape 
fără efort. C ând l-am  văzut, am 
fost cucerit - dar şi speriat. Nu ştiu 
de ce, dar instinctiv am  fost săge

tat de o întrebare: O m ul acesta, 
atât de ta lentat şi de cuceritor, ştie 
că mai are nevoie  şi de rugăciune?

D um nezeu m i-a răspuns im e
diat. P rim ele cuvinte pe care  le-a 
rostit la  o în tâln ire  cu liderii de 
evanghelizare ai com unităţii din 
A ugsburg au fost: „Sateliţii nu vor 
mântui pe nim eni. N ici tehnologia 
nu va câştiga pe cineva. N um ai 
D uhul Sfânt o poate face. Şi să nu 
vă înşelaţi crezând  că o altă figură 
pe ecran va aduce vreun câştig  pen 
tru Hristos. D ar rugăciunile voastre 
o pot face!“ în  u rm ătoarele m inute 
a prezentat partea cea mai urgentă 

şi vitală a pregătirii, şi anum e 

rugăciunea sinceră, izvorâtă din 
iubire şi bine ţintită. Temerile mi-au 
fost risipite. D ar provocarea la 

rugăciune trebuie să fie luată în cel 
mai serios mod. D e aceea v-o 
îm p ărtăşesc ._____________________

a b
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Preşedintele Conferinţei Generale despre autoritatea în biserică - 2

Autoritate colectiva
C

a preşedinte al Conferinţei 
Generale, eu prim esc m ulte 
scrisori legate de problem ele din biserică, 
de la adventişti sinceri din toată lum ea. Refrenul 

obişnuit este acesta: „ D e  ce nu puneţi capăt la  asta 
sau la cealaltă?“

Aceşti fraţi îm i scriu pentru că  p resupun  că am 
autoritatea să schim b orice în biserică. M odelul din 
Fapte 15 arată că unele situaţii cer ca autoritatea să fie 
exercitată de adunări cu o largă reprezentare. Totuşi, 
b iserica noastră este o rganizată  în  aşa fel, încât o  m are 
parte a autorităţii îi revine bisericii locale. Acest sistem 
de organizare se num eşte  „au torita te  colectivă11.

Modelul vine din Noul Testament. Bisericile locale 
aveau puterea să-şi aleagă conducătorii (vezi Fapte 6,1- 
6), să aleagă soli pe care  să-i trim ită 
la alte biserici (vezi Fapte 11,22), să 
aplice disciplina (vezi Mat. 18,15-17) 
şi să fie reprezentate la adunări mai 
mari (vezi Fapte 15,1.2). Bisericile 
făceau parte dintr-un corp mai amplu, 
care exercita o anumită autoritate, însă 
fiecare biserică avea m ultă autonomie 
în tratarea problemelor proprii, spiritu
ale şi administrative.

La fel este astăzi în  B iserica A d 
ventistă de Z iua a Şaptea. D eşi m ă 
aflu într-o funcţie cu influenţă, au tori
ta tea m ea este foarte lim itată. N u am  absolut nici o 
putere să anulez, să  opresc aplicarea sau să  schimb 
hotărârea unui com itet al bisericii, în nici o problem ă. 
D e fapt, această autoritate nu-m i revine nici mie, nici 
Com itetului Executiv  al C onferin ţei G enerale, nici 
com itetului vreunei diviziuni.

Astfel, oricât de dureros ar fi pentru conferinţe, 
uniuni sau diviziuni ceea ce fac bisericile  locale, 
potrivit regulam entului bisericii, ele nu au autoritatea 
să oprească aplicarea acelor hotărâri. P ionierii noştri 
au organizat astfel b iserica  pentru ca să apere com u
nităţile de ceea ce se num ea „pu te re  regească11. în  
multe privinţe, suntem  o dem ocraţie lim itată şi ne con 
fruntăm  cu toate avantajele şi dezavantajele  acestui 
sistem  de conducere.

C om unităţile sunt autoritatea fundam entală  în 
biserică. V italitatea spirituală a b isericii, puritatea doc 
trinei şi angajam entul ei faţă de solie şi m isiune se 
află, în m ulte privinţe, în  m âinile ce lor 42.349 de 
com unităţi adventiste din lum e (la sfârşitul primului 
trim estru al anului 1997).

D esigur, autoritatea atrage după 
sine obligaţia de a răspunde de felul 

în care ea este exercitată. Noi, adventiştii de ziua a 
şaptea, ne-am  alăturat m od voluntar unui corp m on
dial de credincioşi, unei m işcări m ondiale  unite în 
m isiune, în solie şi în angajam entul faţă de D om nul 
Hristos. C om unităţile  din p rim a b iserică  au recunos
cut locul lor, că făceau parte din tr-un  corp mai am plu; 
nici noi nu suntem  congregaţionalişti. O com unitate 
adventistă există num ai cu aprobarea bisericilor surori 
şi este, deci, răspunzătoare  faţă de acest corp. A utori
ta tea unei com unităţi e  lim itată de autoritatea mai 
m are a grupului de com unităţi care  ia  hotărâri co lec
tive. Şi cu cât este mai m are num ărul de com unităţi, 
cu atât este mai m are autoritatea, dar agenda este mai 

restrânsă. N u am  putea  avea nici o 
biserică, aşa cum  o cunoaştem , dacă 
autoritatea unei com unităţi nu ar fi 
lim itată de autoritatea unui grup de 
com unităţi (conferinţe şi uniuni).

N oul T estam ent arată că bisericile 
locale erau considerate părţi ale cor
pului mai am plu. Pavel, scriindu-i 
bisericii din Corint, spunea că m em 
brii ei trebuie să se considere uniţi cu 
„ to ţi cei ce cheam ă în  v reun loc N u 
m ele lui Isus H ris to s " , care este 
„D om nul lor şi al nostru" (1 Cor. 1,2). 

D in punct de vedere al organizaţiei, au toritatea 
merge de la b iserica locală în sus, nu de sus în jo s . F ie 
care m em bru şi fiecare com unitate sunt răspunzători 
în  faţa celorlalţi m em bri şi a celorlalte com unităţi. 
C onduita noastră personală  şi răspunderile noastre 
colective - exercitate în  com itetul com unităţii, în 
com itetul executiv  al conferinţei sau la sesiunea un i
unii - reflectă anum ite valori, convingeri şi obiective 
care  se arm onizează cu hotărârile bisericii m ondiale.

C a preşedinte al Conferinţei G enerale, şi pe m ine 
m ă neliniştesc m ulte dintre lucrurile  care îi fac pe 
oam eni să-mi scrie. D ar, datorită felului în  care sun
tem organizaţi, autoritatea colectivă determ ină care 
grup este desem nat să ia acele decizii. A stfel, deşi pot 
să-mi exprim  convingerile, num ai dv., ca m em bri ai 
bisericii locale, aveţi autoritatea să faceţi schim bări.

Robert Folkenberg este preşedintele Conferinţei Generale a
Bisericii Adventiste de Ziua a Şaptea.

Adventist Review, 5 februarie 1998

Robert Folkenberg

Fiecare biserică 
locală este 
răspunzătoare în 
faţa celorlalte 
biserici locale.
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în întrebări
t w$i răspunsuri

Se apropie o nouă „toamnă fierbinte“  Se pun tot mai multe între
bări, avem atâtea de făcut. N u vom reuşi fără rugăciune.

In ce perioadă  se va  desfăşura  N e t’98?

Program ul va începe în  Sabatul din 10 octom brie 
şi se va încheia pe 15 noiem brie. V or fi transm ise 28 
de conferinţe, probabil urm ând aceeaşi succesiune 
(vineri-sâm bătă-dum inică şi m arţi-m iercuri). V or fi şi 
câteva predici pentru Sabat dimineaţa. Ora de transmisie 
încă nu s-a stabilit. __________

Nu ar fi extraordi
nar ca mesajul 
despre Dumnezeu, 
ca Domn şi Prieten, 
să izbucnească 
acum din fiecare

se vor simţi „acasă"  şi se vor angaja

în pregătire cu toată responsabili- biserică adventistă?
tatea.

Unde va  avea  Ioc even im en 
tul „o r ig in a l?

G azda p rog ram u lu i va fi 
b ise rica  U n ivers ită ţii A ndrew s, 
num ită P ioneer M em orial C hurch. 
A ceasta este biserica pe  care fr. 
D w ight N elson o păstoreşte de mai 
mulţi ani. C red că acesta este un 
m are câştig - atât pastorul, câ t şi 
mem brii com unităţii organizatoare

A m  a u zit că N e t’9 8  se a d re 
sea ză  tinerilor. Este adevărat?

N et’98 se adresează în m od special tinerilor, ge
neraţiei sub 30 de ani. D um nezeu iubeşte această ge
neraţie, chiar dacă este nepăsătoare faţă de religie şi 
form ată după canoanele M TV . Este o generaţie p ara 
doxală - inteligentă, sigură pe sine, sfidătoare, dar 
sfâşiată de dilem e, tulburată şi disperată pe plan 
moral, m aterial şi fam ilial. Pastorul D w igh t N elson 
are o experienţă excepţională  de lucru în acest con 
text. E l doreşte din toa tă  in im a să vorbească acestei 
generaţii în aşa fel, încât ei să răm ână să asculte până 
la capăt. Tinerii noştri vor avea foarte m ult de învăţat ■ 
cum  să-i în ţeleagă pe colegii lor, cum  să le răspundă,

cum  să-i poată ajuta pe cei în  criză şi cum  să se 
p regătească pentru crizele prin  care  ei înşişi vor trece. 
D acă tinerii sunt ţinta p rincipală a program ului, ei 
sunt şi forţa de lucru principală.

D ar D w ight N elson  nu va vorbi num ai pentru  ti
neri, ci pentru toate generaţiile. N u este nici un motiv 
ca  cineva să se dem obilizeze. Propriu-zis, ceea ce răs

punde tinerilor nu are cum  să nu fie 
atractiv pentru toţi.

Ce va dori D w ig h t N elson să  

le spună tinerilor?

C ă D um nezeu  este dragoste, că 
D um nezeu îi iubeşte personal. U r
m ătorul pasaj din cartea  Parabolele 
D om nului Hristos este fundam entul 
întregului program : „ în tunericu l 
necunoaşterii lui D um nezeu a 
cuprins lum ea. O am enii pierd 
în ţelegerea caracterului Său. E l a fost 

înţeles greşit şi in terpretat greşit. în  
acest tim p trebuie vestită o solie de 
la D um nezeu, o solie a cărei in 

fluenţă aduce lum ină şi a cărei putere 
aduce mântuire. C aracterul Său trebuie să fie făcut 
cunoscut. în întunericul acestei lumi trebuie să strălu
cească lum ina slavei Sale, lum ina bunătăţii, m ilei şi 
adevărului Său... A ceia  care aşteaptă venirea M irelui 
trebuie să spună poporului: T ată  D um nezeul vo stru !’ 
U ltim ele raze ale lum inii harului, ultim a solie de har 

care trebuie să fie vestită lumii este o descoperire a 
caracterului Său de dragoste. Copiii lui D um nezeu tre
buie să dea pe faţă slava Sa. în  viaţa şi în caracterul 
lor ei trebuie să descopere ceea ce a făcut D um nezeu 
pentru e i“ (ed. 1995, pag. 282, 283).

C om entând această viziune extraordinară, D w ight 
N elson spune: „C onv ingerea  m ea este că, în această
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toam nă a anului 1998 spre care ne îndreptăm , carac
terul lui D um nezeu, acest D om n şi Prieten, este 
subiectul decisiv. îm potriva caracterului lui D um 
nezeu şi-a aruncat Satana săgeţile. C red că m isiunea 
bisericii adventiste este să prezin te o nouă lum ină asu
pra acestui D um nezeu de care ne-am  îndrăgostit. Nu 
ar fi extraordinar ca  m esajul despre D um nezeu, ca

Doctrina are un rol 
cheie în legătura 
dintre om şi Dum
nezeu. Şi orice doc
trină adevărată 
este relaţională.

unea pentru D um nezeu pe care  cred  că o aveţi şi pasi
unea pentru cei p ie rd u ţi" .

A ceasta  înseam nă că se va  vorb i numai 
despre rela ţia  cu Isus, fă r ă  p re zen ta rea  doc

trinelor biblice?

Este adevărat, se va vorbi despre relaţia  cu Isus.
D e aici începe totul şi aici trebuie să conducă totul: 
„ S ă  fiu găsit în E l“ , spune aposto lu l Pavel. Totuşi, 
doctrina şi relaţia cu Isus nu sunt două capitole sepa
rate. D octrina are un rol cheie în  legătura  dintre om  şi 
Dum nezeu. Şi orice doctrină adevărată  este relaţiona
lă. C um  ai putea să cunoşti o persoană fără  să înţelegi 
ce crede, ce principii îi guvernează viaţa? C um  ai 
putea să te îm prieteneşti cu cineva, dacă nu ştii cum  
reacţionează? Nu poţi să te  simţi b ine cu cineva pe 
care nu-1 cunoşti, care  este total im previzibil. N u poţi 
să ai încredere într-o  persoană fără să îi cunoşti prin 
cipiile şi să fii de aCord cu ele.

V estea cea bună este că D um nezeu ne iubeşte până 
la moarte. El stă cu tine până când îi vei cere să p lece 
şi să nu Se mai întoarcă. D ar E l stabileşte condiţiile 
prieteniei cu El - pentru  că num ai acele condiţii pot să 
conducă la viaţă, sănătate, siguranţă şi bucurie. Orice 
alte idei sunt un surogat ieftin care com plică şi mai 
mult viaţa.

Deci fratele N elson va vorbi tu tu ror despre relaţia 
cu Isus, dar cu B iblia în  mână. V a fi prezentată doc
trina despre creaţiune, ca  să în ţelegem  pentru ce fel de 
relaţii am  fost creaţi, cum  s-au distrus acele relaţii şi 
ce are D um nezeu în vedere când doreşte  atât de mult 
să Se îm prietenească cu noi.

Vor fi prezentate profeţiile  şi confirm area lor până 
la îm plinirea com pletă, profeţia ca  unealtă  pentru 
în ţelegerea lui D um nezeu, care  ne descoperă viitorul 
pentru că doreşte ca relaţia Sa cu noi să se refacă în 
curând şi pe deplin, la revenirea D om nulu i Hristos.

D om n şi Prieten, 
să izbucnească 
acum  din sânul 
adventism ului, 
din fiecare 
b iserică adven
tistă? U n D um 
nezeu îndurător 
ne cheam ă cu ar
doare ca să ofere 
exact ceea ce 
inim ile noastre 
zdrobite au 
nevoie mai mult 
decât orice. 
A ceasta  este pasi-

Profeţia poate să fie prezentată şi în tr-o m anieră rece, 
condamnatoare, dar nu este vina profeţiei, ci a noastră.

V a fi prezentată doctrina despre viaţa creştină, 
pace într-o  lum e tulburată, sănătate în tr-o  lum e care 
abuzează de darurile divine, m oralitate şi iubire în  m ij
locul disperării şi confuziei, caracterul divin refăcut în 
copiii lui D um nezeu din această generaţie.

înseam nă că şi activ ită ţile  p regă titoare  vor  

izvorî din aceeaşi pasiune pentru descoperirea  

caracterului de dragoste  al lui D um nezeu?

Nu îl putem  descoperi altora pe D um nezeu fără 
rugăciune. C hiar Isus, când a ştiut că va vorbi mai 
m ult despre Tatăl, Şi-a luat o noapte  de rugăciune. Iar 
în faţa celei mai g randioase descoperiri a caracterului 
divin, îna in te de G olgota, a  dorit ca  şi ucenicii să se 
alăture rugăciunilor Sale. E ste  cineva care  încă  nu s-a 
ataşat unei grupe de rugăciune? S-o facem  neîntârziat! 
Să ne rugăm  pentru  întregul program , pentru D w ight 
N elson, pentru  traducător, pentru com unita tea noastră. 
N e-am  clarificat ţintele de participare? Să ne rugăm  
pentru participanţi, ca să fie bine pregătiţi, să 
depăşească greutăţile, să nu răm ână doar cu im presii 
care se şterg, ci iubirea lui Isus să  ducă la convertire şi 
angajare în continuarea misiunii.

Să ne aducem  am inte de cei care  s-au îndepărtat de 
b iserică . U n  asem enea  m esaj desp re  D u m n ezeu  va 
atinge exact punctul sensibil al inim ii lor. Aţi organi
zat un Sabat special de „în toarcere  acasă“ ?

N e t’98  este p re ze n ta tă  ca o cam panie de se 
ceriş. Ce consecinţe practice  are  acest lucru?

N e aducem  am inte că, acum  doi ani, seara de 
deschidere la O rlando a fost de fapt o cerem onie de 
absolvire. M ii de clase de curs biblic fuseseră susţi
nute. A bsolvenţii 
erau acum  invi
taţi la un ciclu su
perior - care să 
conducă la deci
zie. Nici o evan 
ghelizare publică 
nu poate porni de 
la nivelul zero.
C inci săptăm âni, 
chiar intensive, 
de obicei nu sunt 
suficiente pentru 
înnoirea
înţelegerii religioase, pentru decizii luate în cunoştinţă 
de cauză şi pentru integrarea n o ilo r convingeri în 
m odul de viaţă. Sufletul nostru p lânge încă pentru  cei 
care, veniţi la N e t’96 de la nivelu l zero, au dispărut la 
încheiere, în c iuda progresului foarte prom iţător.
A cu m  trebuie să pregătim  secerişul toam nei - acum  
este m unca grea, m igăloasă, aparent nerăsplătită , dar 
fără de care nu vom  avea seceriş, ci, în  cel m ai bun  
caz, câteva spice singuratice, crescute  de la sine, ca în 
anul de odihnă a păm ânturilor.

Acum  trebuie să 
pregătim secerişul 
toamnei - acum 
este munca grea, 
migăloasă.
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Cum va  f i  m uzica?

C red în  sinceritatea şi consacrarea cu care organ i
zatorii iau decizii în acest domeniu dificil. Ne-am  spus şi 
noi cuvântul, dar ne im aginăm  că nu suntem  singurii 
care avem  ceva de spus. în  cele din urm ă, să nu uităm  
că D w ight N elson are totuşi în  faţă câteva mii de as
cultători - primii ascultători şi, în tr-un  fel, cei mai im 
portanţi, ale căror aşteptări, gusturi nu poate să le ignore. 
Desigur, avem orientările noastre, avem gusturile noas
tre privind muzica. C red că şi D om nul H ristos ştia ce 
fel de m uzică I-ar fi p lăcut să susţină cam pania Sa de 
evanghelizare din Capernaum . A m  putea să ascultăm  
cu urechile Lui, cu in im a Lui? A m  putea să ascultăm

„Acum, pentru 
Net’98, urmează 
să fim parteneri 
ca să conducem la 
Domnul Isus cele 
două naţiuni ale 
noastre şi lumea 
întreagă. Aceasta 
este o mare bu
curie pentru 
mine!“

cu sunetul prietenilor noştn  tineri! Da, 
s-ar putea să fim  uneori surprinşi sau 
deranjaţi. D ar D om nul va purta grijă 
şi de asta, şi de multe altele. Să nu înce
tăm  să iubim  şi să lucrăm  cu râvnă.

C are va  f i  du ra ta  p rogram u 
lui? V or ex is ta  m ateria le  scrise?  

Cum  vom  p rim i inform aţii pe  

parcursu l pregătirii?

Cu un an în urm ă se hotărâse deja 
ca program ul să dureze o oră şi şapte 
m inute. D e ce num ai atât? Pentru ca 
să fie destul tim p să ne îm prietenim  
cu vizitatorii noştri. Şi să evităm  obo 
seala excesivă. Probabil că vom  dis
tribui participanţilor un scurt rezum at 
al subiectului, dar principalul „m a te 
rial scris“ va fi Sfânta Scriptură. Este 
nevoie să ne pregătim  cu B iblii sufi
ciente. Informaţiile vor veni prin Curierul 
Adventist, prin  pastorii şi prezbiterii 
dvs. cu ocazia întâlnirilor din urm ătoa
rele luni. Fr. L ucian  C ristescu este co 
ordonatorul naţional al proiectului, iar 

fiecare conferin ţă are de asem enea un coordonator. L a 
fel de im portante vor fi inform aţiile  care vin de la dvs. 
către noi - date privind stadiul pregătirilor şi o rapor
tare regulată a desfăşurării program ului.

Fr. D w igh t N elson este  in form at cu priv ire  

la audien ţa  im portan tă  p e  care o va  avea  în 
România?

Să nu aşteptăm  m ateriale noi, pentru că în com u
nităţi şi case sunt în că  teancuri de sem inare de A po- 
calipsa, Daniel, B iblia spune etc., care aşteaptă să fie 
scuturate de p ra f şi puse în  m âinile celor care deschid 
acum Biblia. Şi să nu aşteptăm  form area unei mari 
clase ca să începem . U n om , pentru  care M ântuitorul 
ar fi fost gata să-Şi je rtfească  viaţa, este destul de im 
p o r ta n t  ca  să  j e r t f im  c â te v a  c e a s u r i  de s tu d iu  
îm p reu n ă!

T otuşi, în  m od specia l pen tru  studiul în  g rupele  
mici, se va rea liza  o n o u ă  ed iţie  a cărţii lui M ark  
F in ley  Să studiem  îm preună , în so ţită  de un gh id  de 
studiu.

In zilele de 25-26 aprilie, conferin ţele vor organiza 
în mai multe centre întâlniri spe
ciale ale grupelor mici, pentru con 
cretizarea participării lor la 
pregătirea N e t’98. Răm âneţi în  con 
tact cu pastorul şi conferinţa dvs. 
pentru inform aţii care vor curge în 
ritm  accelerat.

C âteva  în trebări pen tru  în 
tregirea tabloului: C â te  

biserici vo r  partic ipa  în ţara  

noastră? In câ te  limbi se va  

traduce program ul?  C ine va  

tradu ce  în lim ba  rom ână?

V om  avea  a s is te n ţă  tehnică?

Celor 360 de com unităţi cu echi
pam ent de recepţie din 1996 li se 
vor adauga încă o sută - deci 
aproape jum ăta te  dintre biserici vor 
fi racordate ,,pe v iu“ la acest even i
ment. Este extraordinar! în  afară de 
lim ba engleză, program ul se va 
transm ite în 31 de lim bi - m ajori
tatea lim bilor europene, inclusiv 
maghiară, sârbă, croată, rusă, ucraineană, bulgară şi 
turcă, spaniolă şi portugheză pentru continentul 
sud-am erican şi mai m ulte lim bi africane şi asiatice. 
Voi avea din nou p riv ileg iu l ex trao rd in a r să fiu  tra 
ducăto ru l pentru  lim ba  rom ână. L a  f iecare  co n 
ferin ţă  şi la  un iune  va ex ista  sp r ijinu l tehnic  
necesar. D a te le  n e c e sa re  p ro g ra m ă ri i  n o ilo r  a p a 
ra te  se d is tr ib u ie  ch ia r  acu m , p rin  c o n fe r in ţe . A p a 
ra te le  n o i, c a re  le -a u  în lo c u i t  p e  c e le  d in  1996 , 
su n t  de o c a l i ta te  i r e p ro ş a b i lă .  N u  m a i e s te  n ic i 
un  m o tiv  de  te a m ă  cu  p r iv i r e  la  în g h e ţa r e a  
im a g in i i  sau  p ie rd e re a  s u n e tu lu i ,  ca  a c u m  doi 
an i. D e a l t fe l ,  în  p e r io a d a  2 4  a p r i l i e - 2 4  m a i 
v o m  re c e p ţ io n a ,  cu  t r a d u c e re  r o m â n e a s c ă ,  un 
se m in a r  de p ro f e ţ ie ,  p ro d u s  de A m a z in g  Facts, 
ia r  dou ă  săp tăm ân i m ai tâ rz iu , o scu r tă  serie  
ev a n g h e l is t ic ă  p en tru  t in e re t , în re g is tra tă  la 
P lo ie ş ti, cu fr. R ich a rd  B arro n . în  cu rând  vom  
avea un flux continuu de program e m isionare, 
educaţionale şi form ative pentru com unităţile  dotate 
cu echipam ent de recepţie.

D esigur, şi chiar are un m esaj personal pentru dvs. 
Iată-1: „D oresc să mulţumesc credincioşilor şi conducă
torilor Bisericii A dventiste din R om ânia pentru susţin 
erea voastră extraordinară faţă de N e t’96. A cum , pen 
tru N e t’98, urm ează să fim parteneri ca  să conducem  
la D om nul Isus cele două naţiuni ale noastre  şi lum ea 
întreagă. A ceasta este o m are bucurie  pentru mine! Vă 
rog cu toată um ilinţa să vă alăturaţi rugăciunilor mele 
arzătoare, ca D umnezeu să-Şi reverse Spiritul şi puterea 
asupra noastră - ca să putem împărtăşi tuturor prietenilor 
noştri adevărul uim itor despe iubirea Sa nepieritoare11.

Adrian Bocăneanu, preşedintele uniunii
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Colecte sau daruri
S

abat de Sabat ni se oferă 
ocazia să auzim  anunţuri 
cum  ar fi urm ătoarele: 
„A cum  urm ează colecta  Şcolii de 

S abat" , „V o m  aduna colecta pen 
tru binefacere, rugăm  diaconii să 
treacă printre r â n d u r i . .

N u cum va term enul colectă  
poartă cu sine am intiri ale unei pe
rioade în  care achiziţiile sau 
acţiunile de colectare a d iferitelor 
produse deveniseră o adevărată 
teroare? Banii înregistraţi în evi
denţele bisericii să fie num iţi mai 
degrabă colecte decât d a ru ri? 
B ineînţeles, în sensul celor p rezen 
tate mai sus.

M ă opresc în dreptul unui pasaj 
din M ărturii pentru com unitate, vo 
lum ul 1, pagina 251, în  care E llen 
W hite declară: „A m  văzut că lu 
crarea lui D um nezeu nu trebuie să 
m eargă înainte prin  daruri im 
puse" . Un dar im pus nu poate fi 
num it dar. U nde este prezentă 
presiunea financiară, im punerea, 
acolo dragostea lipseşte. Fără 
dragoste, chiar dacă recunoaştem  
binecuvântarea lui D um nezeu prin 
oferirea unei sum e sub form ă de 
zecim i şi daruri, acest lucru nu 
este altceva decât sclavie. Bu- 
cureştiul deţine o clădire care 
ocupă locul doi ca m ărim e în 
lume, după Pentagon, realizată cu 
m ulte sacrificii, dar care, pentru 
rom âni, este un sim bol al d ic 
taturii. D oar iubirea dă dreptul 
domniei. C onstrângerea n-ar trebui 
să-şi găsească locul în  relaţia d in 
tre închinare şi dăruire. D acă totuşi 
este prezentă, acest lucru se 
întâm plă pentru că s-a accentuat 
mai m ult nevoia decât privilegiul 
de a dărui pentru D um nezeu, ca  ex 
prim are a dragostei şi gratitudinii 
faţă de bunătatea Sa.

Să ne gândim  la perioada 
V echiului Testam ent. C are era  m o 
tivul principal pentru care  evreii

loan Câmpian Tătar

călătoreau d istanţe lungi către lo 
cul în care era aşezat tabernacolul 
sau, mai târziu, templul? Nimeni nu 
spunea: „ S ă  m ergem  la tabernacol 
să-l ascultăm  pe Sam uel cum  pre 
dică" . în centrul închinării era sacri
ficiul, darul pe care  credincioşii îl 
ofereau. în  tim p ce  ne rugăm , stu 
diem Biblia, aprofundăm adevărurile 
Scripturii, ştiind că  acestea sunt ac
tivităţi spirituale vitale pentru creşte
rea  creştinului, darurile  constituie 
o expresie personală  a dragostei 
faţă de D um nezeu. Nu ne-am  
propus să vorbim  despre zecime, 
ci despre daruri, deşi, de cele mai 
m ulte ori, C uvântul lui D um nezeu 
vorbeşte despre am bele.

în  Maleahi 3,8-10, întâlnim bine 
cunoscutele cuvinte care  constituie 
acuzaţia adresată poporulu i Israel: 
„ S e  cade să înşele  un om  pe D um 
nezeu cum  M ă înşelaţi voi? D ar 
voi întrebaţi: ’Cu ce Te-am înşelat?’ 
C u zeciuielile şi darurile de mâncare. 
Sunteţi blestem aţi, câtă vrem e că 
utaţi să M ă înşelaţi, tot poporul în 
întregim e! A duceţi însă  la casa 
vistieriei toate zeciuielile  ca să fie 
hrană în C asa M ea; puneţi-M ă astfel 
la  încercare, zice D om nul oştirilor, 
şi veţi vedea dacă nu vă voi deschide 
zăgazurile cerurilor, şi dacă nu voi 
tu rm a peste  voi be lşug  de b inecu 
vântare" . C om entând  pasajul 
acesta, A ngel R odriguez spune: 

,,în tr-un  sens m ai adânc, p ro 
b lem a devenea chiar gravă. Prin 
neaducerea zecim ii la D um nezeu, 
poporul p ronunţa  o im portantă de
claraţie religioasă. Ei negau provi
denţa  Sa şi dragostea Lui plină de 
atenţie pentru ei. Ei îl privau pe 
D um nezeu de onoarea şi gloria pe 
care le m erita ca  U nul care îi sal
vase. M aleahi evidenţiază această 
lipsă de credinţă în  D um nezeu"
(Stewardship Roots, pag. 53).

O m ustrare mai aspră din 
partea profetului găsim  în prim ul 
capitol, unde se vorbeşte despre 
daruri: „ ’Prin faptul că aduceţi pe 
altarul M eu bucate  necura te!’ Şi 
dacă ziceţi: ’Cu ce T e-am  spurcat?’ - 
’Prin faptul că aţi zis: Masa D om 
nului este de d ispreţu it!’ C ând 
aduceţi ca je rtfă  o vită oarbă, nu 
este rău lucrul acesta? C ând 
aduceţi una şchioapă sau beteagă, 
nu este rău lucrul acesta oare? Ia 
adu-o dregătorului tău! Te va 
prim i el bine pentru ea? V a ţine el 
seam a de ea? zice D om nul 
oştirilor" (M al. 1,7.8).

C e s-ar fi în tâm plat dacă „v ita  
oarbă" ar fi fost adusă ca zecim e? 
C onform  instrucţiunilor din Levi- 
ticul 27,33: „ S ă  nu se cerceteze 
dacă dobitocul este bun sau rău, şi 
să nu se sch im b e ..." , aici nu se 
cerea o je rtfă  perfectă. în  condiţiile 
păcatului, unele anim ale puteau 
avea defecte şi erau închinate  
D om nului în  starea în care se 
găseau.

în  ce priveşte  darurile, lucrurile 
stăteau cu totul altfel. M aleahi 
cunoştea părerea  d iv ină referitoare 
la daruri, din L eviticul 22,21.22: 
„D acă  un om  aduce D om nulu i din 
boi sau din oi o jertfă de mulţum ire, 
fie pentru îm plin irea unei juruinţe, 
fie ca dar de bunăvoie, vita pentru 
je rtfă  să fie fără  cusur, ca să fie 
prim ită; să n -aibă nici un cusur în 
ea. Să n-aduceţi nici una care să 
fie oarbă, slută sau ciuntită, care  să 
aibă bube, râie sau pecingine; din 
acestea să n-aduceţi pe altar ca 
je rtfă  m istuită de foc îna in tea D om 
nului" . O bservăm  ce accent deose
b it se punea pe m odul în care 
trebuia să se prezin te darurile!

Fiecare dar şi fiecare je rtfă  îl 
reprezentau pe Isus H ristos, darul 
desăvârşit, je rtfa  perfectă. De 
aceea, pen tru  a putea fi acceptat, fie
care dar trebuia  să fie fără cusur.
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Daruri neacceptate
Ce constituie astăzi o jertfă  

„şch ioapă sau beteagă“ ? Pot ex is
ta  daruri la  care şi azi D um nezeu 
să privească indignat? N e aducem  
am inte de je rtfa  lui Cain. Privind 
cu atenţie la G enesa 4,5 descope
rim că nu spre jertfa lui Cain a privit 
D um nezeu mai întâi cu neplăcere, 
ci spre inim a sa, din care lipsea ati
tudinea motivată de dragoste. Este 
posibil să oferim  daruri chiar dacă 
nu iubim, dar este im posibil să iu 
bim  şi să nu oferim.

Un dar neacceptat poate fi unul 
care nu ne costă, principiu enunţat 
d e D a v id în  1 Cronici 21,24: „nu  
voi aduce o ardere de tot care să 
nu m ă coste n im ic“ . în  curtea tem 
plului, Dom nul Isus privea la cei 
care, din prisosul lor, ofereau 
daruri. Şi presiunea socială îmi 
poate ştirbi darurile, atunci când 
mă întreb cât să dau, aşa încât să 
nu-m i fie ştirbită im aginea. F ie 
care îşi poate exam ina motivele 
dăruirii. D um nezeu este mai in tere
sat de m otivul pentru care facem  
ceva decât de ceea ce facem. 
D ăruirea este terenul pe care tre
buie să ne în tâln im  doar cu D um 
nezeu şi să lăsăm  ca  D uhul Sfânt, 
în  m od personal, să ne  influenţeze. 
Tot ce facem  pentru D um nezeu să 
facem fără constrân-gere. „F iecare  
să dea după cum  a hotărât în inima 
lui...“ (2 Cor. 9,7).

A dresându-Se oam enilor, D om 
nul Isus arată spre persoana care 
oferise cel mai m are dar în ziua res
pectivă. Era o văduvă săracă şi 
care adusese ca dar pentru tem plu 
doi bănuţi. în torcându-se acasă, 
poate s-a rugat din nou Tatălui din 
cer, pentru hrana zilnică, pentru că 
„ a  dat tot ce avea ca să trăiască" 
(Luca 21,4). Isus privea sacrificiul 
fiecărui dăruitor, nu sumele.

D upă în frângerea am aleciţilor, 
Saul a vrut să ofere o je rtfă  din 
bunurile care trebuia distruse, ca 
să nu sacrifice din turm ele sale. Sa- 
muel însă a condam nat această ati
tudine: „ î i  plac D om nului mai 
mult arderile de tot şi je rtfe le  decât 
ascultarea de glasul D om nului? A s
cultarea face mai m ult decât je r t
fele, şi păzirea cuvântului Său face 
mai m ult decât grăsim ea ber
becilor" (1 Sam. 15,22).

C ând un dar este dat din sur
plus, tinde să devină o formalitate, 
un act lipsit de consacrare.

Daruri acceptate
Dăruirea poate deveni un privile

giu, deşi recunoaştem că este o arie 
sensibilă şi nu trebuie influenţată 
de planurile omeneşti. încercând să 
identificaţi nevoile cu care se con
fruntă  com unităţile, veţi descoperi 
că, de cele mai multe ori, pe prim ele 
locuri se situează cele financiare. Ci
neva spunea: „D acă  ai bani în  b ise 
rică, poţi face totul - construcţii, 
evanghelizare" , tipărituri, iar lista 
poate continua. Să fie acesta adevărul?

în tr-o  noapte, la  începutul 
lucrării Sale, D om nul Isus a prim it 

vizita unuia dintre cei mai bogaţi 
oameni din Ierusalim. Evangheliile 
nu vorbesc, însă, despre vreun apel 
(acut de Isus pentru diferite proiecte 
m isionare, deşi El Se confrunta 
m ereu cu problem e financiare. 

D om nul Isus dorea inim a lui 
N icodim , o inim ă născută d in nou. 
C ând a p rivit sacrificiul lui D um 
nezeu, N icodim  a înţeles dragostea 
Sa, ia r nevoile lucrării lui D um 
nezeu au devenit pentru  el cele 
mai mari ocazii ca  să-şi exprim e 
dragostea. D um nezeu vrea inim a 
noastră. Pentru cei născuţi din nou, 
nevoile financiare sunt ocazii ca să 
dăruiască ceea ce deja a fost 
pregătit de D um nezeu.

U n  dar p rim it este şi o m ărturie 
a faptului că D um nezeu ocupă pri
m ul loc în  viaţa celui credincios. 
Apostolul Pavel le recomandă celor 
din Corint ca fiecare să pregătească, 
acasă, nu doar zecim ea, ci şi daru 
rile (1 Cor. 16,1-3). în general, sun
tem  atenţi la restituirea zecimii; dar 
care este situaţia la capitolul daruri? 
Există un procent pe care l-am  
hotărât doar eu, în  relaţie cu D um 
nezeu, şi pe  care îl ofer în fiecare 
săptămână sau lună, exprimându-mi 
recunoştinţa şi închinarea? Fiecare 
poate decide singur cât din acest 
dar va fi oferit pentru Şcoala de 
Sabat, pentru darul de mulţum ire, 
pentru nevoile com unităţii locale, 
pentru lucrarea prin radio, pentru 
evanghelizare sau pentru alte 
ocazii pe care mi le  poate oferi lu 
crarea lui Dumnezeu, întinsă pe tot

păm ântul (A poc. 14,6). U n dar pre 
supune în to tdeauna o angajare per
sonală.

Dăruirea divină precede dăruirea 
umană. N oi toţi prim im  din partea 
lui D um nezeu în  m od continuu şi 
cu m are generozitate darurile Sale. 
Dumnezeu este sursa hranei pe care 
o  folosim , a apei pe  care  o bem , a 
aerului pe care îl respirăm, a fiecărui 
dar desăvârşit care coboară „de  la 
Tatăl luminilor" (Iacov 1,17). A ceste 
daruri „ se  înnoiesc în  fiecare d im i
neaţă" (Plâng. 3,22.23). Mai presus 
de toate, D um nezeu  S-a dăruit prin 
Fiul Său, marele dar oferit omenirii. 
Dumnezeu este Marele Dătător. Prin 
fiecare dar, printr-un act de devoţiune 
personală, ni se o feră ocazia să 
întărim  relaţia răscum părării. D um 
nezeu aşteaptă daruri de bunăvoie 
din partea copiilor Săi.

Profetul Maleahi provoacă popo
rul Israel prin  întrebarea: „C ân d  
aduceţi ca jertfă o vită oarbă, nu este 
rău lucrul acesta? Când aduceţi una 
şchioapă sau beteagă, nu este rău 
lucrul acesta oare? Ia adu-o dregăto
rului tău! Te va primi el bine pentru 
ea? Va ţine el seama de ea?" (Mal. 1,8). 
Pentru un dregător păm ântesc, un 
astfel de dar constitu ia o ofensă, 
deşi poate că reprezenta tocmai taxa 
pe care evreii erau obligaţi s-o plă
tească reprezentanţilor Im periului 
Persan. E xpresia „ T e  va prim i el 
bine pentru ea?" este un interesant 
idiom  ebraic. T radus literal, ar în 
sem na „ V a  rid ica el faţa ta?"

Prim irea Esterei de către 
A haşveroş este sugestivă. D acă 
îm păratul nu i-ar fi întins sceptrul, 
E stera  s-ar fi în tors spre ieşire, cu 
capul aplecat. Când le-a dat u ltimele 
învă ţă tu ri şi avertizări ucenicilor, 
şi prin ei tuturor generaţiilor, Domnul 
H ristos S-a referit la  ziua finală, o 
zi care va scoate la lum ină tot ce a 
fost făcut din dragoste pentru E l şi 
toate lucrurile bune, care se pot bu 
cura de elogiile oamenilor, dar care 
n-au fost făcute pentru semeni. Faţa 
celor care-L iubesc şi continuă să-L 
iubească pe Dumnezeu va fi „ridicată". 
Adevărul va spune: „O ri de câte ori 
aţi făcut aceste lucruri unuia dintre 
aceşti foarte neînsemnaţi fraţi ai Mei, 
M ie Mi le-aţi făcut" (M at. 25,40).

Ioan Cămpian Talar este
trezorierul uniunii.
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Tatăl meu şi bancnota lui de o sută de dolari
El o păstra pentru situaţii urgente - ale altora. Generozitatea făcea parte din caracterul său.

P
robabil asta se în tâm pla 
pentru că  el crescuse în  
sărăcie. O ricum , cred  că 
acesta era m otivul pentru care, ca 

adult, îi p lăcea atât de mult să aibă 
mereu o bancnotă de o sută de dolari, 
în ultima despărţitură a portofelului.

O  sută de dolari sunt mulţi bani 
chiar astăzi, dar, în anii 1950, când 
avusese aceste convorbiri m em ora 
bile, erau o grăm adă de bani.

E a nu in tenţionase să spună că 
nu are bani, dar tata îi citi îngri
jorarea pe faţă şi nu se 
putu abţine să n-o în 
trebe. Ea începu să po 
vestească. A bia reuşea să 
asigure hrana pentru 
copii, iar soţul ei nu 
avea de lucru. „D acă  am 
avea m ăcar o sută de do
lari" , oftă ea, neştiind ce 
are tata în  portofel. „A m  
putea închiria o locuinţă 
la un preţ convenabil, la 
oraş, unde soţul meu ar 
putea găsi un serviciu 
mai bun. Ştiu că  ne-ar 
m erge mai bine - dacă 
am  avea m ăcar o sută de 
dolari."

,, Iată-i“ , răspunse tata 
pe cel mai normal ton din 
lume, în timp ce îi întin
dea cei o sută de dolari.

Privirile li se în tâln iră. E a  se 
uita-să vadă dacă nu cum va el 
glumeşte. Tata dorea să se convingă 
că e dispusă să-i prim ească. A m ân 
doi ştiau că ea nu m eritase banii 
aceia şi că era posibil să  nu-i poată 
da înapoi niciodată. D ar mai ştiau că 
ceea ce spusese ea este adevărat - 
avea nevoie de bani. Ea înţelese din 
privirea lui că tata are o inimă caldă şi 
generoasă. Tata văzu în ochii ei 
licărirea de speranţă şi apoi flacăra 
recunoştinţei şi bucuriei, când ea 
întinse m âna zâm bind.

Cu banii aceia, înch iriară  o 
locuinţă m in una tă  la  oraş, unde 
so ţu l ei reuşi să g ăsească  un  ser-

Cheri Horning Corder

v ic iu  m ult mai bun. E l se descurcă 
bine. M ai târziu, înfiinţă o afacere 
particulară şi în cele din urm ă 
ajunse milionar.

A facerea tatălui meu prospera, 
în tr-o  zi, în tim p ce lucra la fabrica 
lui de cherestea, o  m aşină veni în 
viteză pe drum ul de ţară şi se opri 
în  faţa ei.

„ D o m n u le" , spuse şoferul, în 
tim p ce el şi tata încercau să-şi în 

tâ lnească privirile, „m ă  duc la oraş 
să-m i caut un alt serviciu şi să-mi 
m ut acolo fam ilia." Tata observă 
fem eia obosită şi copiii agitaţi, 
care  trem urau în  m aşina veche.

„D ar nu mai am benzină aproa
pe de loc" , m ărturisi călătorul, „ş i 
m ă tem  că nu-m i va ajunge până în 
oraş. Aţi putea să-m i daţi câţiva 
litri de benzină?"

„C red  că  jiu  tem  s-o facem ", îl 
asigură tata. îi um plu rezervorul 
maşinii, apoi adăugă: „C red că s-ar 
putea să aveţi nevoie de a s ta " . îşi 
scosese bancnota  de o sută de do 
lari şi o dădea unui om  pe care nu-1 
mai văzuse niciodată.

C âteva săptăm âni mai târziu, 
aceeaşi m aşină veche venea pe dru 
m ul fabricii de cherestea şi se opri 
iarăşi în  faţa ei. „D om nule ,"  spuse 
omul entuziasmat, „m -am  întors să vă 
mulţumesc. Cu banii pe care mi i-aţi 
dat, ne-am  m utat într-o casă m inuna
tă. Am  găsit un serviciu bun, şi acum... 
pot să vi-i dau înapoi." întinse m âna 
în  care ţinea o sută dolari.

„M ă  bu cu r" , răspunse fericit 
tata. îşi strânseră m âinile cu putere 
şi se îmbrăţişară. D ar tata nu primi 

banii. îi spuse, în 
schimb: „C e l mai bun 
m od de a mi-i restitui este 
să-i daţi mai d e p a rte " .

N umai Dum nezeu ştie 
dacă omul acela şi-a ţinut cu
vântul, ajungând şi el unul 
dintre samaritenii miloşi din 
lume. D ar ceea ce ştiu este 
că, în această situaţie şi în 
altele, tata mi-a dat un exem
plu şi m-a făcut să înţeleg 
cum  este Tatăl meu din cer.

N u îl  vedeţi? El a 
deschis larg portofelul 
cerului şi ne întinde o 
bancnotă de un cvadrilion 
de dolari. D esigur, nu 
sunt bani. E l ne oferă 
mai m ultă iubire decât 
poate  cuprinde inim a 
noastră, satisfacţii mai 

mari decât am  cunoscu t vreodată, 
o m ângâiere mai m are decât 
suferinţa noastră, orientare şi opti
m ism  pentru viitorul nostru.

Şi nu glumeşte. El ştie că nu am 
m eritat toate acestea. D ar inima Sa 
caldă şi generoasă este m işcată când 
vede că  avem  atâta nevoie  de ele!

Privirea Lui o  caută pe a dv. Veţi 
primi ceea ce vă oferă? Veţi dezvolta 
potenţialul acesta în aşa m ăsură, 
încât să ajungeţi incredibil de 
bogaţi în  cele spirituale? Şi, pentru 
că nu sperăm  să-I putem  restitui 
vreodată ceea ce p rim im  de la El, 
aţi vrea să daţi mai departe?

Adventist Review, 22 ianuarie 1998
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Am descoperit o comoară ■»
C

ând eram mic, m ă fascinau 
două lucruri total diferite. 
E ram  captivat de poveştile 
despre com ori, de la basm ele cu 

rostiri magice: „Sesam, deschide-te“ 
până la relatările despre galioanele 
spaniole pline cu aur, scufundate în 
apele Atlanticului. Şi mai eram de-a 
dreptul fascinat de nişte cărţi groase, 
cu file îngălbenite, legate în pânză 
bleum arin, pe care tata le citea ade
seori şi pe care sublinia şi făcea ad 
notări. Erau şase asemenea cărţi, în 
vrem ea aceea, şi nu ştiu de ce, în 
m intea m ea de copil, se asociau cu 
poveştile despre com ori. Poate 
unde tata le citea în  ore târzii din 
noapte, cu m are atenţie, notând 
câte ceva la lum ina pâlpâitoare a 
lămpii cu petrol, care arunca um 
bre fantastice pe tavanul cam erei. 
Undeva, în subconştient, acelea au 
răm as cărţile com orilor.

A u tr e c u t  a n i i ,  ta ta  a m u r i t  
şi cărţile  mi-au răm as mie. M ulte  
cărţi, p rin tre  care  şi ce le  şase 
cărţi ale co m o rilo r. A m  c itit  
m u lte  cărţi, d a r acestea mi se 
păreau destul de ciudate. L im ba în 
care erau scrise era arhaică şi 
întorsăturile  de frază erau greoaie.

D ar eram curios să aflu de ce le 
citea tata mereu şi mereu, cu atâta 
interes. Li se îngălbeniseră foile şi, 
mai mult, unele erau m âncate pe la 
colţuri. N otările făcute de tata cu 
creion albastru şi roşu erau cam  
şterse. Iar titlul era destul de de
parte de ideea m ea despre comori: 
Mărturii pentru comunitate. Le-am  
citit, totuşi, descoperind că nu erau 
doar cele şase volume groase, ci mai 
există încă trei, pe care mi le-am p ro 
curat ulterior: volum ul şapte, în 
format A4, multiplicat la şapirograf, 
şi volum ele opt şi nouă, dactilo 
grafiate.

La vrem ea aceea, m i se păreau 
destul de ciudate. O  m ulţim e de 
scrisori personale, adresate unor 
persoane m enţionate prin iniţiale,
o geografie stranie cu localităţi

Valeriu Petrescu

obscure, am intiri ale autoarei, un 
aer de alt veac şi sfaturi, foarte multe 
sfaturi. Pe măsură ce s-au scurs anii, 
am  revenit adeseori la  aceste cărţi, 
deşi n iciodată cu pasiunea cu care 
se apropia tata de ele.

Dar, de câţiva ani, am descoperit 
că  aceste nouă volum e de M ărturii 
pentru comunitate, de Ellen W hite, 
sunt în tr-adevăr n işte  cărţi ale co 
morilor; sunt ele însele nişte comori. 
Şi asta s-a în tâm plat de când Casa 
de Editură Viaţă şi Sănătate, printr-un 
efort susţinut, le publică într-o nouă 
ediţie, într-o traducere mai apropiată 
de lim ba actuală. (Până acum, sunt 
tipărite volum ele 1, 2, 6, 7, 8 şi 9.) 
Citind multe dintre aceste volume, cu 
un ochi matur de astă dată, am început 
să înţeleg de ce zăbovea tata atât de 
adesea asupra filelor îngălbenite ale 
Mărturiilor. M -am gândit să vă spun 
şi dum neavoastră, celor care iubiţi 
Cuvântul, câte ceva despre această 
com oară, încă  nedescoperită de 
m ulţi dintre noi.

„C ele  nouă volum e de Mărturii 
pentru  comunitate, care to talizează 
4.739 pagini de text, constau din 
articole şi scrisori scrise de Ellen 
W hite şi conţin sfaturi pentru bunul 
m ers al Bisericii A dventiste de 
Z iua a Şaptea. O broşură de 16 
pagini, apărută în  decem brie 1855, 
m arcase începutul seriei acestor 
sfaturi, care apăreau în broşuri şi 
cărţi, una după alta. A ceste solii se 
ocupau, cum  era şi firesc, de 
problem e curente, însă, în m ajori
ta tea cazurilor, şi noi ne confrun
tăm  astăzi cu aceleaşi problem e, 
prim ejdii şi ocazii cărora a trebuit 
să le facă faţă biserica, în primii 
ani“ (M ărturii pentru comunitate  
voi. 1, pag. 9).

Vă propun ca, în trei articole din 
Curierul Adventist, să încercăm să 
descoperim comorile cuprinse în 
cele nouă volum e de M ărturii pen
tru comunitate.

Volum ul unu  cuprinde 14 M ărtu
rii şi acoperă o perioadă de treispre
zece ani (1855-1868). Este o perioadă 
zbuciumată din istoria bisericii adven
tiste, perioadă care seam ănă destul 
de b ine cu ceea ce trăim  astăzi.
Căci ceea ce face ca M ărturiile  să 
fie cu adevărat o com oară este ac
tualitatea lor perenă. Şi sunt mereu 
actuale pentru că sunt inspirate.

„Prim ele M ărturii au fost publi
cate la doar şapte ani după mem orabi
lele „conferinţe cu privire la Sabat“ , 
din 1848, când credincioşii ad
ventişti care p rim iseră adevărurile 
cu privire la  Sabat şi Sanctuar au 
pus tem eliile doctrinelor specifice 
ale denom inaţiunii adventiste de 
ziua a şaptea.

în  aceşti câţiva ani, cauza ad- 
ventă a înain tat în  m od rem arcabil. 
L a  început au fost doar trei sau pa
tru predicatori, sau ,,soli“ , aşa cum 
obişnuiau să se num ească atunci.
Cu toţii depindeau de ceea ce câşti
gau prin muncă fizică şi de darurile 
de bună voie ale puţinilor credincioşi, 
şi aceştia săraci în  ce priveşte bunu 
rile acestei lumi...

în  1855, anul apariţiei prim ei 
broşuri cu M ărturii, existau cam  
20 de predicatori ai Sabatului şi ai 
soliei advente. N um ărul credin 
cioşilor crescuse de la mai puţin  de 
100 până la 2000“ (Ibid., pag. 9).

A păruse  atunci o m işcare  d is i
den tă  şi a lte  m işcări fanatice . Se 
părea  că  d ragos tea  d in tâi p ierise , 
din  cauza  în tâ rz ie rii revenirii 
D om nului. Solia către  L aodicea se 
rostea cu tărie. Existau dezbateri 
am ple cu privire la rolul organ i
zaţiei şi tocm ai se p rim ise  lum ina 
desp re  re fo rm a sănătăţii. D e a se 
m enea, m ărtu riile  cup rin se  în  
vo lum ul unu  se re fe ră  pe larg  la 
p rob lem ele  fam ilie i. D in  sim pla 
parcurgere a acestei tem atici c o n 
sta tăm  câ t de ac tu a le  sun t ele.
Ia tă  o m ărtu r ie  care  pare  scrisă  
pen tru  epo ca  S A F I sau C aritas 
din R om ânia:
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„D orin ţa  unora dintre fraţii 
noştri de a câştiga bani repede îi 
conduce să se angajeze în  noi în tre 
prinderi şi să investească m ijloace 
în aceasta. însă, adesea, aşteptările 
lor de a face bani nu se realizează. 
Ei pierd ceea ce ar fi putut folosi 
în lucrarea lui D um nezeu. A ceste 
noi întreprinderi constituie o nechib- 
zuinţă. Nu de puţine ori s-a p ro 
cedat astfel şi au înain tea lor exem 
plul altora care au făcut investiţii 
şi au ajuns la eşec total. Totuşi, 
mulţi nu iau învăţăm inte . Satana îi 
ispiteşte mai departe şi îi face să se 
îm bete dinainte cu gândul câştigu 
lui. Iar când speranţele li se năruie, 
ei trec prin m ulte descurajări, ca u r
m are a aventurilor lor neînţelepte. 
D acă banii sunt pierduţi, persoana 
priveşte acest lucru ca pe o nenoro 
cire venită asupra sa - o pierdere 
proprie. însă trebuie să-şi aducă 
am inte că adm inistrează bunuri 
care aparţin altcuiva, că este doar 
un ispravnic şi că D um nezeu este 
indignat de gospodărirea neînţe- 
leaptă a bunurilor care  puteau fi 
folosite pentru îna in tarea cauzei 
adevărului prezent. în  ziua socote 
lilor, ispravnicul necredincios tre
buie să dea socoteală de isprăvni- 
cia lu i“ (Ibid., pag. 240, 241).

Volumul doi cuprinde Mărturiile 
15-20, scrise într-o perioadă de trei 
ani, din februarie 1868 până în mai 
1871. A cest al doilea volum  de 
Mărturii este dedicat aproape în 
în tregim e evlaviei personale a 
membrilor bisericii. M ulte dintre 
ele au fost adresate iniţial per
soanelor vizate, pentru ca apoi să 
fie publicate spre folosul tuturor.

D acă evlavia personală  a fost 
vreodată mai necesară şi mai în 
pericol decât oricând, astăzi este 
tim pul acela. C e b ine ar fi dacă am  
primi, din când în  când, câte o  scri
soare (fie şi prin poşta electronică) 
din partea sorei White! De fapt, aceste 
scrisori există. Iată ce spune una 
dintre ele:

„S ora F. acţionează din impuls, 
găseşte greşeli şi are prea m ult de 
spus îm potriva fraţilor şi surorilor 
ei. A ceasta va produce confuzie în 
oricare biserică. D acă  şi-ar putea 
stăpâni tem peram entul, ea ar 
câştiga o m are biruinţă. D acă ar 
căuta podoaba cerului, chiar p o 

doaba ’unui duh b lând  şi liniştit, 
care  este de m are p re ţ înain tea lui 
D um nezeu’ (1 Petru 3,4), Creatorul 
cerului şi al pământului, ea ar fi de 
mare ajutor pentru biserică. D acă ar 
păstra permanent spiritul Domnului 
Hristos şi ar deveni o făcătoare de 
pace, sufletul ei ar prospera şi ea ar 
fi o binecuvântare pentru biserică, 
oriunde s-ar a fla“ (M ărturii pentru  
comunitate  voi. 2, pag. 52).

N u-i aşa că pare scris în pe
rioada alegerilor de anul acesta, 
din com unităţile  noastre?

Sau ascultaţi un  sfat cu privire 
la  Sabat. Parcă ar fi fost scris săptă
m âna aceasta: „ C a  să sfinţim  Saba
tul, nu este necesar să ne închidem  
între ziduri, izolaţi de frum oasele 
scene ale naturii şi de aerul liber şi 
înviorător al cerului. în  nici un caz 
nu trebuie să îngăduim  ca poverile 
şi tranzacţiile de afaceri să ne abată 
m in tea  de la Sabatul D om nului, pe 
care  l-a sfinţit El. N ici nu trebuie 
să lăsăm  m intea să stăruie asupra 
lucrurilor cu caracter lumesc. Dar 
mintea nu poate fi împrospătată, 
însufleţită  şi înălţa tă, dacă este ţi
nu tă  în tre  ziduri aproape toate 
orele Sabatului, ascultând predici 
lungi şi rugăciuni obositoare şi fo r
male. D acă este serbat astfel, 
Sabatul D om nulu i este folosit în 
m od greşit. Scopul pentru care a 
fost instituit nu este  atins. Sabatul 
a fost făcut pentru  om , ca să fie o 
binecuvântare  pentru el, prin a tra
gerea minţii de la  m unca p rofană 
la contem plarea bunătăţii şi slavei 
lui D um nezeu" (Ibid., pag. 562).

V olum u l trei  cuprinde  M ărturi
ile 21-25, scrise  în tre  1872 şi 
1875. E ste  o p e rio adă  sem n if ica 
tiv ă  în  is to ria  b ise ric ii noastre , în 
care  s-a  de fin itiva t no ţiu nea  „ R e 
fo rm a sănă tă ţii"  şi s-a  încep u t e x 
tin derea  ac tiv ită ţii educaţionale . 
D e  asem enea, su n t anii în cep u tu 
lu i m isiun ii ex te rne , prin  p le 
c a rea  fratelu i J. N . A ndrew s ca 
m isionar în  E uropa.

Iată un sfat adresat părinţilor. 
D eşi a  fost scris acum  o sută două
zeci şi cinci de ani, pare adresat 
pentru  situaţia din R om ânia post
revoluţionară:

„T ră im  în tr-un  veac în care 
aproape totul este  superficial. Nu 
există decât puţină stabilitate şi tărie

de caracter, pentru că  pregătirea şi 
educaţia tinerilor este superficială 
încă  din leagăn . C arac te ru l lor 
este  clădit pe nisip  m işcător. 
T ăgăduirea şi stăp ân irea  de sine 
nu au fost m ode la te  în  carac teru l 
lor. Au fo s t răsfă ţa ţi şi li s-au 
îngădu it toa te , până  când  au fost 
d is truşi pen tru  v ia ţa  practică . 
Iub irea  de p lăceri s tăpâneşte  m in 
tea  şi cop iii sunt toleraţi şi 
răsfăţaţi spre ru ina lor. C op iii ar 
trebu i p regătiţi şi educaţi în  aşa 
fel, încât să se aştepte la  ispite şi 
să ca lcu leze  cum  să dea  p iep t cu 
greu tăţi şi p rim ejd ii. A r trebui să 
fie învăţaţi să aibă stăpânire  de 
sine şi să b iru ie  cu no b le ţe  d i
ficu ltă ţile . Să nu se avânte de 
bunăvoie în  m ijlocu l perico lu lu i 
şi să nu se aşeze  în  m o d  g ra tu it în 
ca lea  isp ite i. Să se fe rească  de in 
fluenţe rele şi de tovarăşi depravaţi. 
D acă  vo r face  astfe l şi apoi vo r fi 
siliţi să se  afle  în  m od  inev itab il 
în tr-un  anturaj p rim ejd io s, vor 
avea  tă ria  de carac ter să apere ce 
este  drept, să nu se îndepărteze  
de la  p rincip ii şi vo r ieşi b iruitori 
în  tă ria  lui D um nezeu , cu pro filu l 
m oral ne în tina t. D acă  tinerii care  
au fost educa ţi cum  se cuv ine  îşi 
vor pune încrederea în D um nezeu, 
pu te rile  lo r m o ra le  v o r face  fa ţă  
şi celui mai puternic test“ (Testimo- 
niesfor the Church, voi. 3, pag. 144).

M ărturiile  sunt cu adevărat o 
com oară. D ar se în tâm plă ceva 
asem ănător cu descoperirea co 
m orilor. E ste  nevoie de timp, de 
pasiune şi mai presus de toate de 
încrederea că există com oara. Este 
nevoie să fim  convinşi de ceea ce 
spune Scriptura: „Ş i avem  
cuvântul proorociei făcut şi mai 
tare; la care b ine faceţi că luaţi 
am inte, ca la o lum ină care  stră
luceşte în tr-un loc întunecos, până 
se va crăpa de ziuă şi va răsări lu
ceafărul de d im ineaţă în  inim ile 
voastre" (2 Petru 1, 19).

A cum , când  privesc înapoi 
peste  ani, constat că  intuiţia m ea 
de copil n-a fost greşită: cărţile 
acelea groase, cu file  îngă lben ite , 
p este  ca re  se  ap leca  ta ta  în  
nop ţile  tâ rzii, e rau  în tr-ad ev ă r 
cărţi ale com orilo r. (Va urm a.)

Valeriu Petracu este directorul Casei
de Editură Viaţă şi Sănătate.

12 Curierul A dven tis t • M artie  1998



A  fi ca toată lumea este, în general, 
/ ■ M  un lucru de bun simţ. De foarte  
A JIL multe ori, însă, a face ceea ce face  
lumea doar pentru că aşa fac toţi este handi
capul mediocrităţii. Un om adevărat devine 
„erou“prin decizii de a acţiona cum e bine, 
chiar cu riscul de a fi altfel decât lumea, 
chiar şi atunci când toată lumea strigă:

,JRăstigneşte-L". Ocaziile de a fi un martor 
pentru Dumnezeu împotriva opiniei lui „aşa 
am pomenit“ sunt la tot pasul.

Şi, pentm  că Dumnezeu vrea cât mai 
mulţi eroi pentru eternitate, El Se îngrijeşte 
să ofere cu generozitate (cu regularitate) 
ocazii formatoare. Mă gândesc doar la 
ocazia săptămânală a Sabatului Său sfânt.

O întrebare de atelier: Pentru ce a dat Dumnezeu Sabatul zilei a şaptea? 
De ce a devenit el atât de semnificativ pentru noi, protagonişti în Marea luptă?

•  Dumnezeu a ales ziua a şaptea după bunul 
Său plac, dar, o dată aleasă, aceasta devine 

simbolul Lui, ca un steag în Marea luptă.
•  Şi totuşi, n-a ales ziua a şaptea la în

tâmplare: ai descoperit că lumea noastră 
poartă pecetea lui „şapte“ în structura ei? 
Iată: şapte culori fac lumina albă. Toate ele
mentele chimice se includ în cele şapte pe
rioade ale tabelului lui Mendeleev. Există 
doar şapte axiome în geometria euclidiană. 
Şapte sunete fac gama muzicală. Există doar 
şapte tipuri de cristale. In şapte ani, toate 
celulele coiŢului nostru se schimbă şi corpul 
nostru se înnoieşte. De şapte ori intră capul 
omului în lungimea trupului etc. Şi, pentru 
că materia, în cele trei dimensiuni ale sale, 
poartă structura septenară, Dumnezeu a pe
cetluit şi a patra dimensiune a materiei - 
timpul - cu simbolul lui „şapte": Sabatul.

•  Sabatul înseamnă, în limba ebraică, 
„odihnă". £i, în 108 limbi ale pământului, el 
mărturiseşte statornic, prin denumirea dată 
zilei a şaptea, că a rămas acelaşi. în greacă, 
se cheamă sabaton; în italiană - sabato; în 

spaniolă - sabado; în rusă - subota; în 
maghiară - sombat; în română - sâmbătă, 
pentm  ca lumea să nu zică: „n-am ştiut".

•  Porunca ne zice: J\du-ţi aminte de. ziua de 
odihnă (ha yom şabaţ)“, nu „ca să te odihneşti", ci 
„ca s-o sfinţeşti". Asta înseamnă altceva!

Cum aş putea sfinţi ceva, eu, om păcătos? 

Răspunsul e: doar dacă mai întâi eşti sfinţit tu 
însuţi de Dumnezeu. Înţelegi? De asta este dat 
Sabatul: ca să intri şi tu, om păcătos, într-o netul
burată legătură cu Dumnezeul sfânt şi să fii sfinţit.

•  înainte ca să ne dea Sabatul, Dumnezeu 

ne-a dat mai întâi ceasornicul: soai ele pe cer. 

N-ai nevoie de alt ceas, ci doar să urmăreşti 
apusul, ca să ştii când începe şi când se încheie el.

•  Dar nu cumva, de-a lungul timpului, s-a 

pierdut vreo zi din numărătoarea săptămânii, 

aşa încât să nu mai putem fi siguri care este 

ziua pusă deoparte? Răspunsul ţi-e la îndemâ
nă: Mântuitorul nostru divin, care S-a intitu
lat ,JDomn al Sabatului", în atotştiinţa Sa, n-a 

făcut nici o corecţie la numărătoarea zilelor, 
confirmând astfel că Sabatul pe care-l serba 

El corespundea exact cu Sabatul creaţiunii. Iar 

de atunci, iudeii (cu Sabatul) şi creştinii 

tradiţionali (cu duminica lor „a învierii") au 

vegheat cu străşnicie integritatea săptămânii.
•  Mai important decât orice este că Scriptura 

denumeşte Sabatul ca semn al creaţiunii, pentru 

trecut (vezi Exod 20,11), ca semn al eliber ării 
din robia păcatului, din Egipt, pentru prezent 

(vezi Deut. 5,15), şi ca semn al odihnei veşnice 
a Canaanului ceresc, în care nădăjduim să in
trăm curând - pentru viitor (vezi Evrei 4,9.10).

•  într-o lume stăpânită de cel rău, Hristos 

a identificat valorile netrecătoare, numindu-Se 

Domn al lor: Domn al vieţii, Domn al păcii, 

Domn al Sabatului (vezi Mat. 12,8).
Da, Sabatul nu mântuieşte, ci doar Hristos. 

Dar primindu-L pe Hristos ca Domn şi Mân
tuitor, primeşti şi Sabatul ca insignă a Mân
tuitorului - Domn al Sabatului.

Hi
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Noi credem că Dum

nezeu Duhul cel veşnic a 

luat parte activă împre

ună cu Tatăl şi cu Fiul la 

creaţiune, la întruparea 

Domnului Isus şi la răs

cumpărarea neamului 

omenesc. El este cel care 

i-a inspirat pe scriitorii 

Sfintelor Scripturi şi tot 

El a umplut cu putere 

viaţa Domnului Hristos.

El îi atrage şi îi convinge 

pe oameni, iar pe cei 

care îl primesc îi în

noieşte şi-i transformă 

după chipul lui Dum

nezeu. Trimis de Tatăl şi 

de Fiul ca să fie tot

deauna alături de copiii 

Săi, El oferă daruri spiri

tuale bisericii, o îm

puterniceşte să dea 

mărturie în favoarea  

Domnului Hristos şi, în 

armonie cu Scripturile, o 

conduct în tot adevărul. 

(Gen. 1,1.2; Luca 1,35; 

4,18; Fapte 10,38; 2 Petru 

1,21; 2 Cor. 3,18; Efes. 

4,11.12; Fapte 1,8; Ioan 

14,16-18.26; 15,26.27; 

16,7-13.)

Puncte fundamentale, 5

C Duhul Sfânt...
ând vă gândiţi la Duhul Sfânt, atenţia vi se îndreaptă asupra puterii 
sau asupra călăuzirii Sale? Puterea Lui nu poate fi pusă la îndoială. 
Domnul Isus spunea: „Toată puterea [autoritatea] M i-a fost dată în 

cer şi pe pământ" (Mat. 28,18). Ne este făgăduită o dublă putere: în primul 
rând, putere pentru creştere m orală personală spre desăvârşirea caracterului 
în asemănare cu Domnul Hristos (vezi Rom. 12,2; 2 Cor. 3,18). Apoi, ni se 
asigură putere ca să slujim eficient, ca lucrători ai lui Dumnezeu.

Astăzi, Duhul Sfânt, reprezentantul Domnului Hristos pe pământ, este cel 
care deţine această autoritate şi putere. El nu o ţine ascunsă, ci este nerăbdător 
să o pună la dispoziţia fiecărui membru al familiei lui Dumnezeu de pe pământ, 
care împlineşte voinţa şi caută să facă lucrarea lui Dumnezeu (vezi Fapte 1,5,8).

Dumnezeu intenţionase ca Duhul Sfânt să locuiască în fiecare fiinţă inteli
gentă, înzestrată cu voinţă liberă. în Edenul fără păcat, Dumnezeu pusese 
Duhul Său în Adam şi Eva. „Scopul lui Dumnezeu din veacurile veşnice a 
fost ca fiecare fiinţă creată, de la serafimul luminos şi sfânt până la om, să fie 
un templu în care să locuiască Creatorul. Din cauza păcatului, omul a încetat 
să mai fie un templu pentru Dumnezeu" (Hristos, Lumina lumii, ed. 1997, 
pag. 121-122). Duhul Sfânt în Adam şi Eva era un semn că ei aparţin lui 
Dumnezeu şi că îi recunosc suveranitatea.

Sem nul lui D um nezeu asupra noastră
Dumnezeu pune semnul Său spiritual asupra fiecărui păcătos care se în

toarce la El în căinţă. Semnul de proprietate  al lui Dumnezeu este darul 
Duhului Sfânt. Aceasta se armonizează cu promisiunea rostită de Petru în 
Ziua Cincizecimii, când mulţimea străpunsă în inimă a strigat: „Fraţilor, ce 
să facem?" Răspunsul său a fost: „Pocăiţi-vă şi fiecare dintre voi să fie 
botezat...; apoi veţi primi darul Sfântului Duh" (Fapte 2,37.38).

Darul Duhului Sfânt, acordat cu ocazia convertirii, reprezintă sigiliul universal 
al lui Dumnezeu pentru oricine îl primeşte pe El ca Domn. Prin naşterea din 
nou (vezi Ioan 3,3-7), Dumnezeu intenţionează ca oamenii să devină iarăşi lo
cuinţe ale Duhului Sfânt (vezi 1 Cor. 3,16; 6,19; Rom. 8,9). Duhul Sfânt este 
sigiliul proprietăţii lui Dumnezeu asupra noastră şi o ,,a iyund“ (2 Cor. 1,22; 
Efes. 1,13; 4.30). Duhul Sfânt în inima celui credincios este arvuna şi asigurarea 
din partea lui Dumnezeu că oricine alege să rămână în El va fi pregătit pentru 
societatea cerului. Sigiliul Duhului Sfânt nu trebuie confundat cu harul universal 
al lui Dumnezeu care se luptă cu fiecare persoană, chiar înainte de convertire.

în afară de sigiliul universal, Dumnezeu are şi un sigiliu final, despre care se 
vorbeşte în Apocalipsa 7, asemănător celui din Ezechiel 9. Acest sigiliu garan
tează protecţia în timpul distrugerii iminente. Toţi urmaşii credincioşi ai lui Dum
nezeu vor primi acest sigiliu final, în timpul sfârşitului, chiar înainte de căderea 
plăgilor din Apocalipsa 15 şi 16. Acest sigiliu al lui Dumnezeu din vremea 
sfârşitului, precum şi opusul lui, semnul fiarei, sunt încă în viitor.

De asemenea, trebuie făcută distincţie între sigiliul Duhului Sfânt - sigiliul 
lui Dumnezeu, şi botezul cu Duhul, pe care Domnul Isus l-a promis ucenicilor Săi 
(vezi Fapte 1,5). Luca nu a descris evenimentul din Ziua Cincizecimii ca pe un 
botez sau ca pe o sigilare, ci a spus că „s-au umplut de Duh Sfânt" (Fapte 2,4).

După Cincizecime, credincioşii din biserica apostolică deseori erau umpluţi 
de Duhul Sfânt (vezi Fapte 4,8.31; 6,3.5; 7,55; 9,17; 13,9.52; 19,6). Pe cre
dincioşii din Efes, care deja fuseseră sigilaţi cu Duhul Sfânt (vezi Efes. 1,13; 
4,30), Pavel îi îndemna: „Nu vă îmbătaţi de vin, aceasta este destrăbălare. D im 
potrivă, fiţi plini de D uh" (Efes. 5,18). Cuvântul „botez" şi verbul corespun
zător vin dintr-un cuvânt care înseamnă scufundare. Credincioşii trebuie să 
fie scufundaţi în Duhul, acoperiţi, înconjuraţi şi umpluţi de Duhul - aşa cum 
beţivul este umplut de alcool. Cu alte cuvinte, să se afle pe deplin sub 
stăpânirea Duhului Sfânt, aşa cum un beţiv este sub influenţa beţiei lui. Se 
pare că botezul cu Duhul şi umplerea cu Duhul indică aceeaşi experienţă.

O persoană divină
Cea mai importantă prezentare a Domnului Isus cu privire la venirea 

Duhului Sfânt se găseşte în Ioan 14-16. Studiind aceste capitole, înţelegem 
că Duhul Sfânt este o persoană şi că face parte din Dumnezeire - împreună cu 
Dumnezeu Tatăl şi cu Dumnezeu Fiul.

înainte de înălţarea Sa la cer, Domnul Isus fusese sfătuitorul, mângâietorul 
ucenicilor. După plecarea Sa, locul Lui urma să fie luat de Duhul Sfânt, în calitate

Suplim ent 2 Curierul A dven tis t • M artie  1998



... Puterea lui Dum nezeu  
de a transforma şi îm puternici

de sfătuitor, mângâietor, învăţător şi îndrumător al lor. Duhul urma să le aducă 
aminte învăţăturile Domnului, să-i călăuzească în tot adevărul şi să le descope
re lucrurile viitoare. în această călăuzire era cuprinsă convingerea de păcat, de nepri
hănire şi de judecată. Domnul Isus i-a asigurat că avea să-L roage pe Tatăl să le dea 
,,un alt Mângâietor" - unul ca El însuşi - care să fie cu ei în veac. Pe acest 
Reprezentant al Său, Domnul Isus L-a numit Paracletul. Duhul Sfânt este 
apărătorul nostru şi cel care ne ajută. Duhul Sfânt este dat fiecărui copil al lui 
Dumnezeu şi este un ajutor potrivit pentru orice situaţie şi pentru orice nevoie.

A fi sigilat cu Duhul nu înseamnă că primitorul este schimbat într-o clipă. 
Din contră, înseamnă că Duhul Sfânt a intrat în viaţa celui convertit, care este 
dispus să-L primească, pentru ca să înceapă acolo lucrarea de transformare, de 
la răzvrătire la ascultare cu bucurie, din toată inima. în pilda din Matei 12,43-45, 
Domnul Isus a comparat templul sufletului cu o casă. Pilda subliniază faptul că 
templul sufletesc al unui om  nu trebuie şi nu poate să rămână neocupat. Cineva 
sau ceva în mod sigur îl ocupă. La convertire, Duhul Sfânt intră în inima celui 
păcătos, nu ca oaspete temporar, ci pentru a fi locatarul şi conducătorul spiri
tual permanent. Din hol, Duhul Sfânt intră în sufragerie, în bucătărie, în came
ra copiilor, în dormitor. El Se uită la tabloul de pe perete, la hrana din frigider, 
la programele care ne plac în sufragerie şi la activităţile din dormitor. El aduce 
schimbare şi transformare în fiecare domeniu al vieţii noastre.

Totuşi, nu toţi creştinii se află la acelaşi nivel de creştere, deşi angajamen
tul tuturor faţă de El poate fi sincer şi deplin (vezi Marcu 4,28). Trecând în 
mod progresiv prin experienţa schimbării, atât în gândire, cât şi în felul de 
viaţă, vom ajunge să refletăm voinţa lui Dumnezeu tot mai deplin. în  cele din 
urmă, vom fi întru totul sub controlul Duhului Sfânt şi vom  fi „plini de toată 
plinătatea lui Dumnezeu" (Efes. 3,19). Aceasta era speranţa lui Pavel pentru 
fiecare credincios. Astfel, noi înşine vom fi o mărturie mai eficientă.

Daniel şi cei trei tineri evrei sunt exemple de oameni care nu au fost doar 
sigilaţi cu Duhul, ci şi botezaţi şi umpluţi cu Duhul, încrezându-se în Dum
nezeu pe deplin. Iată de ce au fost gata să moară, în loc să se depărteze de ceea ce 
ştiau că este voinţa lui Dumnezeu pentru ei (vezi Daniel 3 şi 6).

N ici o garanţie
Nici logodna, nici ceremonia nunţii nu poate garanta trăinicia căsniciei. Tot astfel, 

nici sigiliul lui Dumnezeu şi nici plinătatea Duhului Sfânt nu pot garanta m ân
tuirea veşnică a unei persoane. După ce promitem solemn că vom fi loiali faţă de 
Dumnezeu, avem ca în căsătorie, libertatea de alegere. Putem şi acum să ne răzgândim. 
Când regele Saul era tânăr, Duhul lui Dumnezeu venise cu putere asupra lui (vezi
1 Sam. 10,10; 11,6). Dar, după ce a mers cu încăpăţânare împotriva voinţei lui 
Dumnezeu, Duhul Sfânt a fost retras în cele din urmă de la el (vezi 1 Sam. 16,14;
1 Cron. 10,13). Primirea Duhului Sfânt nu-1 scuteşte pe primitor de ispite sau 
de încercări. Saul, care fusese îmbrăcat cu Duhul Sfânt, a fost ispitit şi a căzut.

în Ezechiel 36,26.27, Dumnezeu spune: „V ă voi da o inimă nouă şi voi 
pune în voi un duh nou; voi scoate din trupul vostru inima de piatră şi vă voi 
da o inimă de carne. Voi pune Duhul Meu în v o i" . El va împlini această făgă
duinţă pentru noi toţi, dacă vom fi dispuşi. „S ingur nu eşti în stare să-ţi aduci 
intenţiile, dorinţele şi înclinaţiile în ascultare de voinţa lui Dumnezeu; dar, 
dacă eşti dispus să vrei, Dumnezeu va face aceasta pentru tine, va răsturna 
chiar izvodirile minţii şi orice înălţime care se ridică îm potriva cunoştinţei lui 
Dumnezeu, şi orice gând îl va face rob ascultării de Domnul Hristos (vezi 2 Cor. 
10,5)“ (Cugetări de pe Muntele Fericirilor, ed. 1996, pag. 115). Mântuirea noastră 
veşnică nu depinde nici de sigilarea, nici de botezul şi umplerea cu Duhul 
Sfânt. Mai corect, ea se ancorează în rămânerea noastră în Domnul Hristos.

Credincioşii din timpul apostolilor, umpluţi şi conduşi de Duhul Sfânt, au vestit 
Evanghelia. Prin puterea Lui, au mers tot mai departe. Astfel „au răscolit lumea" 
(Fapte 17,6), ducând Evanghelia în toată lumea cunoscută atunci (vezi Col. 1,6.23).

Noi, membrii bisericii rămăşiţei, trăim chiar la sfârşitul erei creştine. Dumnezeu 
tânjeşte să ne unim cu El pentru a termina lucrarea Sa. Putem şi noi să devenim in
strumente eficiente în mâna Lui, dacă, asemenea lor, alegem să fim umpluţi şi conduşi 
de Duhul Sfânt Dumnezeu este mai nerăbdător să ne umple cu Spiritul Său decât sunt 
părinţii, ca să dea daruri bune copiilor lor (vezi Luca 11,13). Având deja această asigu
rare, ni se aduce aminte încă o dată că, „dacă ar vrea, toţi ar fi umpluţi de Duhul 
Sfânt" (Istoria Faptelor Apostolilor, ed. 1994, pag. 41). Doamne, ajută-ne să vrem!

Alegeţi răspunsurile corecte:

1. Când vorbim despre Duhul 
Sfânt ne referim la:

a. o noţiune des întâlnită în 
Sfânta Scriptură, dar care nu 
poate fi identificată precis.

b. o influenţă sau o energie 
binefăcătoare.

c. a treia persoană divină, de 
un rang în mod corespunzător in
ferior, după Tatăl şi Fiul.

d. una dintre cele trei persoane 
ale Dumnezeirii, în mod egal şi de
plin divină, alături de Tatăl şi Fiul.

2. închinarea în  Duh şi 
adevăr presupune:

a. o legătură continuă cu Dum 
nezeu, oriunde ne aflăm.

b. schimbarea inimii prin lu
crarea Duhului Sfânt.

c. primirea şi ascultarea perma
nentă de întregul adevăr desco
perit în Sfânta Scriptură.

3. Cea mai convingătoare dovadă 
a umplerii cu Duhul Sfânt este:

a. darul vorbirii în limbi sau 
un alt dar spiritual.

b. emoţia pe care o simţim după 
ce facem o faptă bună sau după ce as
cultăm o solie spirituală elocventă.

c. viaţa în care se manifestă 
„roada" Duhului Sfânt, asemă
narea cu Domnul Hristos.

4. Botezul cu Duhul Sfânt:
a. curăţă viaţa celor care I se 

supun, mistuind toate păcatele lor.
b. face deplină experienţa 

botezului cu apă.
c. ne înzestrează cu daruri spiri

tuale, care ne pregătesc pentru slu
jire şi pentru misiunea de a le vesti 
semenilor noştri Evanghelia 
veşnică a Domnului Isus.

d. are loc instantaneu, de la 
sine, o dată cu botezul cu apă.

5. Sigilarea de către Duhul 
Sfânt este o experienţă:

a. care va avea loc doar la sfârşi
tul timpului de har şi pe care o vor 
avea 144.000 de persoane din 
seminţiile israelite enumerate în 
Apocalipsa 7,4-8.

b. prin care suntem separaţi de 
păcat, de cei păcătoşi şi suntem în
temeiaţi ferm, atât intelectual, cât 
şi spiritual, în adevăr.

c. care ne dă asigurarea că sun
tem ai lui Dumnezeu, că suntem 
ocrotiţi când trecem prin încercări 
şi că suntem mântuiţi.

d. prin care caracterul nostru e 
transformat ca să reflecte caracterul 
desăvârşit al lui Dumnezeu

Răspunsuri corecte: 1. d; 2. a, 
b, c; 3. c (vezi Gal. 5,22.23; Ioan 
3,34); 4. a, b, c; 5. b, c, d.
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Inspirată să salveze suflete - 1

S
ora W hite a fost mamă la propriu şi „m am ă în Ellen White a avut o activitate amplă şi variată în
Israel“ . Pentru ea, faptul că îşi lăsa copiii în grija biserica adventistă: a fost autor, profet, sfătuitor, cofonda- 
unei femei care se îngrijea de gospodărie, când tor de instituţii şi a contribuit la strângerea de fonduri. Dar,

călătorea împreună cu soţul ei la chemarea Domnului, era 
un permanent motiv de îngrijorare. Pentru James Edson 
şi pentru micul Willie, aşa cum sunt băieţii în general, 
era o ocazie să se poarte rău. Mai ales pentru James Edson.

Chiar înainte ca Edson să împlinească şaisprezece ani, 
mama sa i-a trimis o scrisoare. îndurerată, îi scria cu toată 
seriozitatea: „în  timp ce toţi ceilalţi dorm, îngrijorarea [cu 
privire la starea ta spirituală] mă ţine trează şi nu-mi găsesc 
liniştea decât în rugăciune tăcută11. „De faţă cu noi, te supui 
dorinţelor noastre, dar... când suntem plecaţi, nu ne asculţi. 
Tu ţi-ai adus la îndeplinire voinţa şi planurile, ascunzându-ne 
totul, împotrivindu-te direct tuturor învăţăturilor, sfaturilor 
şi interdicţiilor noastre. Ai fiicut astfel de atâtea ori, încât 
nu ne putem bizui pe tine... în  loc de mângâiere, ne pro
duci îngrijorare şi durere.11 „Spinii şi buruienile au răsărit 
în grădina mea şi au înăbuşit sămânţa pe care am încercat 
să o semăn.11 Mai rău chiar, „o  mâhnire pe care nu o pot 
exprima ne apasă mintea, când ne gândim la influenţa ta 
asupra lui Willie. Tu îl înveţi să fie neascultător, să se 
ferească de noi şi să mintă... O, Edson, cunoaşterea aces
tor lucruri mă oboseşte şi mă descurajează11.

Atunci când îi îndemna pe părinţi să se roage pentru 
copiii lor, prinzându-se puternic de făgăduinţele Bibliei, 
atât de stăruitor cât doar un părinte se poate ruga, cu 
umilinţă adâncă, cu perseverenţă neabătută şi cu credinţă 
hotărâtă, Ellen W hite ştia despre ce vorbeşte.

De asemenea, ştia din experienţă ce înseamnă să le scrii 
tinerilor, „elevilor şi studenţilor din şcolile noastre11, „scum 
pilor mei prieteni tineri11, tuturor tinerilor spre care Domnul 
îi îndrepta mintea, inclusiv copiilor săi. Când îi implora 
să-şi predea inima D omnului Hristos, să se pregătească 
pentru revenirea Sa şi să lucreze pentru semenii lor, cu 
siguranţă că s-a întrebat de nenumărate ori de ce atât de 
puţini tineri manifestă acelaşi interes pe care îl avusese ea, 
când fusese tânără, pentru câştigarea sufletelor.

Să ne întoarcem la copilăria lui Ellen. Noaptea târziu, 
împreună cu dna Harmon, să ne apropiem uşor de uşa 
dormitorului celor două surori gemene, Ellen şi Eliza- 
beth, şi să ascultăm. „O, Dumnezeule, Martha încă nu 
este pregătită!11 şopteşte o voce în cameră. „Te rog, Te 
rog ajută-mă să ştiu ce să fac ca s-o ajut11. „T u m-ai aju
tat deja să aduc câţiva prieteni de-ai mei la Domnul 
Isus11, continuă vocea, după o pauză, „pe Rebeca, pe Ra- 
chel şi pe Suzanne, pe Viola şi pe soţul ei, pe Anna şi pe 
soţul ei, pe Lois, pe Fannie şi pe Patience. Sunt atât de 
fericită pentru fiecare dintre ei! Iţi mulţumesc, îţi 
mulţumesc foarte mult... Şi sunt aşa de bucuroasă că 
Domnul Isus vine curând! Dar M artha trebuie să fie 
gata! Te rog, ajută-mă să ştiu cum o pot ajuta!11

D na Harmon ştie că Ellen aşteptase ca Elizabeth să 
adoarm ă, apoi coborâse şi îngenunchease lângă pat. 
Mai ştie că este posibil ca Ellen să se roage aşa toată 
noaptea, că a doua zi seara i se va da voie să m eargă la 
Martha, îm preună cu Sara, sora ei mai mare, şi că nu se 
va întoarce de acolo, chiar dacă ar fi nevoie să stea toată 
noaptea, decât atunci când Martha îşi va preda inima Dom
nului. Efortul acesta slăbeşte serios sănătatea lui Ellen, 
dar se pare că fetei nu-i pasă. în  scurt timp, crede ea, 
fiecare va prim i un alt corp; adică fiecare dintre cei 
care vor fi gata când va veni D om nul Isus. D e aceea, 
ea continuă să se roage pentru M arta şi pentru alţii.

ca s-o înţelegem, trebuie să ştim ce fel de om era ea. In 
primul şi în ultimul rând, Ellen White era un câştigător de su
flete. Ea dorea să-i vadă pe oameni mântuiţi - nu doar în 
tinereţe, ci în întreaga sa viaţă.

Ea şi James s-au pierdut odată în pădure. O familie de imi
granţi le-a dat să mănânce şi le-a arătat drumul. Ellen le-a 
lăsat literatură şi le-a vorbit despre credinţa ei. După mult 
timp, la o adunare în cort, i-a reîntâlnit. Toţi membrii familiei 
fuseseră convertiţi şi erau adventişti de ziua a şaptea. Cu 
altă ocazie, când a trebuit să aştepte cinci ore într-o gară, a 
făcut o vizită misionară prelungită unei doamne şi i-a pre
dat alteia un studiu biblic. în Elveţia, ducându-se să-şi ia 
ceasul de la reparat, l-a invitat pe tânărul care i l-a dat să-i 
facă o vizită acasă. în timpul vizitei, a obţinut de la el 
hotărârea să renunţe la serviciul pe care-1 avea, unde tre
buia să calce Sabatul, şi să-şi predea inima Domnului.

în nici un caz, ea nu considera că trebuie să lucreze 
doar pentru biserică. Din contră, de multe ori i se părea 
că pretenţiile bisericii sunt restrictive, că îi limitează ac
tivitatea de câştigare de suflete, împiedicând-o să-şi împli
nească adevărata misiune. „N u am venit în această parte 
a Australiei11, spunea ea unui grup de credincioşi de curând 
convertiţi, care erau deprimaţi, „să-mi dedic timpul şi 
puterea ţinându-vă într-o stare de exaltare... Misiunea 
mea este să merg şi în celelalte regiuni, la cei care stau în 
întuneric şi nu au lum ină11. Conducătorilor adunaţi la 
Conferinţa Generală din 1901, le-a spus: „C ea mai fier
binte dorinţă a inimii mele este salvarea sufletelor11.

în mai puţin de o lună după ce împlinise şaptesprezece ani, 
Ellen Harmon a primit prima viziune. Aceasta descria călăto
ria celor credincioşi, de la dezamăgirea din 1844 până la 
pomul vieţii. Ea văzuse cerul, cântase „A leluia11 împre
ună cu îngerii şi dorea mai mult decât oricând să-i vadă 
pe oameni mântuiţi. Dar, ca profet câştigător de suflete, 
avea să-i fie mai greu decât ca adolescentă câştigătoare 
de suflete. Ca profet, urma să fie chemată la o lucrare 
mai matură. Asemenea profetului Ioan, îi era rezervată bu
curia de a vizita cerul şi de a sta de vorbă cu Domnul Isus; dar, 
calsaia, şi ea trebuia să vestească „poporului Meu nelegiuirile 
lui11 (Is. 58,1). Ca şi Ieremia, avea să plângă uneori din cauză 
că cei mai mulţi oameni o ignorau. Asemenea lui Pavel, 
urma să călătorească mult, deseori în primejdii şi lipsuri.

Iubită şi apreciată de mulţi, ea a fost luată în râs de alţii 
ca fiind fanatică, persoană care se amestecă în treburile 
altora sau impostoare. La început, când Dumnezeu i-a 
poruncit să le vorbească anumitor persoane în mod clar 
despre păcatele lor, uneori ea atenua mustrarea, ca s-o facă 
să pară mai plăcută Atunci i S-a arătat Domnul Isus. Ea a citit pe 
chipul Său o gravitate solemnă, îngrijorare şi iubire. A văzut 
că, dacă oamenii continuau să păcătuiască pentru că ea 
nu-i corijase, aveau să-şi piardă sufletul.

Solia şi-a atins scopul. Dacă era vital să le vorbească 
oamenilor despre păcatele lor, ca să fie mântuiţi, era hotărâtă 
s-o facă. Desigur. Şovăiala ei reapărea, totuşi, din când în 
când, mai ales atunci când avea de-a face cu persoane foarte 
dificile. Ea a revizuit de mai multe ori mărturia adresată 
unui pastor stimat, dar care se supăra uşor, şi nu i-a dat-o 
decât când el era pe patul de moarte.

Dar, de obicei, şi-a învins şovăiala şi a transmis cuvântul 
lui Dumnezeu, ca sol al Său credincios. Nici un sacrificiu 
nu era prea mare - dacă astfel puteau fi salvate suflete.
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Iertarea păcatelor
A

Î
nainte de m oartea Sa, D om 
nul Isus le vorbise ucenicilor 
Lui despre ce urm au să-I 

facă preoţii şi conducătorii. D ar 
ucenicii nu puteau în ţelege cuvin 
tele Sale. A cum , după ce fuseseră 
îm plinite, după ce D om nul H ristos 
fusese respins, condam nat, biciuit, 
răstignit, înm orm ântat şi a treia zi 
înviase din morţi, ucenicii au cre 
zut. Ei câştigaseră o experienţă 
preţioasă. Toate raţionam entele şi 
argum entele false ale cărturarilor 
şi fariseilor nu-i puteau îndepărta 
acum  de Hristos. Ei puteau spune, 
asem enea lui Pa vel: „Ş tiu  în cine 
am  crezut“ . C redinţa lor în D om 
nul Hristos a fost răsplătită printr-o 
experienţă cu totul deosebită. Ei L-au 
văzut pe D om nul lor, pe care-L  
iubeau. I-au auzit glasul şi E l le-a 
explicat Scripturile, din care au 
prim it m ultă cunoştinţă.

Lecţiile date de D om nul H ris 
tos ucenicilor după învierea Lui se 
refereau la Scripturile Vechiului 
Testament. A cum  putea să le ex 
plice profeţiile cu privire la Sine.
Ei erau surprinşi că nu în ţeleseseră 
descrierea inspirată a lucrării D om 
nului Hristos şi a felului în care u r
mau să-L prim ească cei mai de 
seam ă conducători iudei. Cei să
raci îl ascultau cu bucurie, dar cei 
cărora le fuseseră încredinţate S fin 
tele Scripturi şi-au închis ochii 
minţii, ca să nu-L  vadă pe D om nul 
H ristos. Ei foloseau greşit Scrip 
turile, punând tradiţiile şi învăţătu 
rile lor greşite în  locul adevărului 
şi susţinând că, de fapt, cuvintele 
lor sunt poruncile lui D um nezeu. 
A stfel au încurcat m intea oam eni
lor în  aşa fel, încât să nu-L  poată 
vedea pe D om nul Hristos.

H ristos i-a m ustrat pe aceşti 
învăţători m incinoşi. „D egeaba 
M ă cinstesc ei“ , a spus El, „dând  
învăţături care nu sunt decât n işte 
porunci om eneşti." „A ţi desfiinţat

Ellen White

frum os porunca lui D um nezeu, ca 
să ţineţi datina voastră11 (M arcu 
7,7.9). A ceasta  este lucrarea m ul
tor învăţători de astăzi. Ei des
fiinţează legea lui D um nezeu, 
învăţându-i pe alţii poruncile 
oam enilor. „ V ă  rătăciţi! Pentru că 
nu cunoaşteţi nici Scripturile, nici 
puterea lui D um nezeu" (Mat. 
22,29), le-a spus D om nul H ristos 
învăţătorilor din tim pul Său. C u 
vintele Sale se aplică la toţi cei 
care pretind că ei cunosc adevărul 
şi totuşi desfiin ţează legea lui 
D um nezeu prin tradiţiile  lor.

Acest mandat solemn 
le este dat celor care 
au în ei suflarea 
Duhului Sfânt, în a 
căror viaţă se vede 
asemănarea cu 
Domnul Hristos.

„ în  seara aceleiaşi zile, cea 
dintâi a săptăm ânii, pe când uşile 
locului unde erau  adunaţi ucenicii 
erau încuiate de frica iudeilor, a ve
nit Isus, a stat în mijlocul lor şi le-a 
zis: ’Pace vou ă!’ Şi, după ce a zis 
aceste vorbe, le-a arătat m âinile şi 
coasta Sa. U cenicii s-au bucurat, 
când  au văzut pe D om nul. Isus 
le-a zis din nou: ’Pace vouă! C um  
M -a trim is pe M ine Tatăl, aşa vă 
trim it şi Eu pe v o i’. D upă aceste 
vorbe, a suflat peste ei şi le-a zis: 
’Luaţi D uh Sfânt! C elor ce le  veţi 
ierta păcatele v o r fi iertate; şi celor 
ce le veţi ţinea vor fi ţinu te’"
(Ioan 20,19-23).

Astfel au prim it ucenicii m an 
datul lor. Ei trebuia să-i înveţe pe 
oam eni şi să predice în N um ele 
D om nului H ristos. învăţătura  care 
le fusese dată avea în sine suflarea 
de viaţă, spirituală, care este în 
D om nul H ristos. N um ai E l putea 
să le  dea untdelem nul pe care tre
buie să-l aibă ca să lucreze cu suc
ces. A sem ănarea cu D om nul 
Hristos trebuia să se vadă în  ei. 
Puteau să aibă succes doar dacă 
studiau caracterul D om nului lor şi 
îi urm au exem plul.

D uhul Sfânt este suflarea de 
viaţă în suflet. Suflarea D om nului 
H ristos asupra ucenicilor Săi era 
suflarea adevăratei vieţi spirituale. 
U cenicii trebuia să interpreteze 
aceasta ca pe um plerea lor cu atri
butele M ântuitorului, pentru ca, în 
curăţie, credinţă şi ascultare, să 
poată vesti o lege m are şi m inu 
nată. L egea  lui D um nezeu exprim ă 
caracterul Său. Prin ascultarea de 
cerinţele ei, noi atingem  standar
dul lui D um nezeu  în  ce priveşte 
caracterul. A stfel trebuia ucenicii 
să dea m ărturie în  favoarea D o m 
nului Hristos.

îm părtăşirea D uhului Sfânt era 
îm părtăşirea cu înşăşi viaţa D om 
nului H ristos, care trebuia să-i cali
fice pe ucenici pentru m isiunea 
lor. Fără  această calificare, lu 
crarea lor nu putea fi adusă la în d e 
plinire. A stfel trebuia să 
îndeplinească ei datoriile oficiale 
legate de biserică. D ar D uhul Sfânt 
încă nu Se m anifestase pe deplin, 
pentru că D om nul H ristos încă nu 
fusese proslăvit. îm părtăşirea mai 
bogată a D uhului Sfânt nu a avut 
loc decât după înă lţarea la cer a 
D om nului Hristos.

„C e lo r ce le veţi ierta păcatele 
vor fi iertate; şi celor ce le veţi 
ţinea vor fi ţinute." Lecţia p redată 
ucenicilor în aceste cuvinte este că 
oam enii înţelepţi, cu adevărat
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învăţaţi de D um nezeu, în  care lu 
crează D uhul Sfânt trebuie să se 
poarte ca oam eni reprezentativi, ca 
m odele ale întregului corp al celor 
credincioşi. A ceştia trebuie să dea 
dovadă că sunt în stare ei înşişi să 
păstreze ordinea cuvenită în b ise 
rică; iar D uhul S fânt va convinge 
cu privire la păcat, neprihănire şi 
judecată. D ar iertarea păcatelor tre
buie înţeleasă ca fiind  doar p rero 
gativa lui D um nezeu. A vertizările  
din M atei capitolul şapte le inter
zic oam enilor să rostească judecăţi 
asupra sem enilor lor. D um nezeu 
nu le-a dat slujitorilor Săi puterea 
să dărâm e sau să distrugă. A pos
tolii nu puteau să şteargă vinovăţia 
nici unui suflet. Ei trebuia să trans
m ită solia din partea lui D um 
nezeu: Stă scris ... D om nul a spus 
cutare şi cutare lucru cu privire la 
m inciună, la  călcarea Sabatului, la 
m ărturisirea m incinoasă, la  furt, la 
idolatrie.

D om nul H ristos a stabilit reguli 
după care să se călăuzească 
biserica Sa. „D acă  fratele tău a 
păcătuit îm potriva ta“ , a spus El, 
„du-te  şi mustră-1 între tine şi el 
singur. D acă te ascultă, ai câştigat 
pe fratele tău. Dar, dacă nu te as
cultă, mai ia cu tine unul sau doi 
inşi, pentru ca orice vorbă să fie 
sprijinită pe m ărturia a doi sau trei 
martori. D acă nu vrea să asculte de 
ei, spune-1 B isericii; şi, dacă nu 
vrea să asculte nici de B iserică, să 
fie pentru tine ca un păgân şi ca  un 
vameş. A devărat vă spun, că orice 
veţi lega pe păm ânt va fi legat în 
cer; şi orice veţi dezlega pe 
păm ânt va fi dezlegat în cer“
(Mat. 18,15-18).

Iertarea sau ţinerea păcatelor se 
aplică la  biserică, la  corpul o rgan i
zat al celor credincioşi. D um nezeu 
ne porunceşte să m ustrăm , să ce r
tăm, să îndem năm , cu toată b lân 
deţea şi învăţătura (vezi 2 Tim. 
4,2). Trebuie să fie rostită  ho tărâ 
rea de dezaprobare. C ând cel care 
a greşit îşi regretă şi îşi m ărturi
seşte păcatul, această dezaprobare 
trebuie să înceteze. A cest m andat 
solemn le este dat celor care au în  
ei suflarea D uhului Sfânt, în  a 
căror viaţă se vede asem ănarea cu 
D om nul Hristos. Ei trebuie să fie 
oam eni cu vedere spirituală, care

po t să d isceam ă lucrurile  spiritu
ale, care îi tratează pe mem brii 
bisericii în tr-un  m od care poate fi 
aprobat de m arele C ap al bisericii. 
D acă nu sunt aşa, cu judecata  lor 
om enească îi vor dezaproba pe cei 
pe care ar trebui să-i aprobe şi îi 
vor sprijini pe cei care sunt 
stăpâniţi de o pu tere  de jos.

M andatul E vangheliei trebuie 
adus la îndeplin ire  de oam eni care 
cunosc în ei înşişi lucrarea D uhu 
lui lui D um nezeu, care au atribu
tele D om nului H ristos. D om nul 
H ristos suflă peste ei şi le spune: 
„L uaţi D uh Sfânt!" Toţi cei care 
sunt inspiraţi astfel de D um nezeu 
au de făcut o lucrare pentru 
biserici. C a reprezentanţi ai D o m 
nului H ristos, ca slujitori ai harului 
lui D um nezeu, ei po t să le spună 
altora: „S tă  scris: ’D acă ne m ărtu 
risim  păcatele, E l este credincios şi 
drept, ca să ne ierte păcatele şi să 
ne curăţească de orice  nelegiuire’" 
(1 Ioan 1,9). A ceasta  este iertarea 
păcatelor, potrivit Cuvântului lui 
D um nezeu.

/V

In lucrarea cu mem
brii bisericii, toate 
privirile să se 
îndrepte spre Dom
nul Hristos.

în  lucrarea cu m em brii b iseri
cii, toate privirile să se îndrepte 
spre D om nul H ristos. Cei care au 
greşit să-şi m ărturisească păcatele 
în faţa M ântuitorului care îi iartă; 
ia r servii D om nului Isus să nu se 
certe (vezi 2 Tim. 2,24), ci să slu 
je ască  în cuvânt şi învăţătură. 
Păstorii să îngrijească plini de 
bunătate  turm a păşunii D om nului. 
Să prezinte harul Domnului Hristos, 
să-i m ângâie pe cei care au greşit, 
să vorbească despre blândeţea d i
v ină a M ântuitorului, încurajându-i 
pe cei care au căzut să se pocă- 
iască şi să creadă în  El, singurul 
care poate ierta păcatul.

F ie ca blândeţea D om nului 
H ristos să găsească loc în  inim a 
slujitorilor Săi. V egheaţi asupra su
fle te lor ca unii care trebuie să dea

socoteală. V egheaţi continuu, fiţi 
treji şi rugaţi-vă fierbinte! A ver
tizaţi cu credincioşie fiecare suflet 
aflat în  prim ejdie! încurajaţi-1 pe 
cel păcătos să m eargă la D om nul 
Hristos! D acă îşi regretă păcatul, 
va prim i iertare îm belşugată. A re 
asigurarea că  păcatele îi vor fi ier
tate, pentru că aşa stă scris. Gân- 
diţi-vă m ereu la faptul că, mai 
întâi, D om nul Isus le-a dat D uhul 
Sfânt ucenicilor Săi. Cei care vor 
să facă astăzi lucrarea ucenicilor 
trebuie să prim ească prezenţa 
D uhului Sfânt şi să lucreze sub 
influenţa Sa.

Iertarea păcatelor se poate obţine 
doar prin m eritele D om nului H ris 
tos. N ici un om, preot sau papă, nu 
are puterea să ierte păcatele, ci nu 
mai D um nezeu . „ Ia tă  M ielul lui 
D um nezeu, care  ridică păcatul lu 
m ii!" (Ioan 1,29) „T u tu ro r celor 
ce L-au primit... le-a dat dreptul 
[puterea] să se facă copii ai lui 
D um nezeu" (Ioan 1,12). „D acă  
zicem  că avem  părtăşie cu El, şi 
um blăm  în întuneric, m inţim  şi nu 
trăim  adevărul... D ar cine păzeşte 
C uvântul Lui, în el dragostea lui 
D um nezeu a ajuns desăvârşită"
(1 Ioan 1,6; 2,5). A ceasta  este 
solia care trebuie vestită. A cesta 
este izvorul libertăţii creştinilor. 
T ransm iteţi asigurarea că păcatele 
sunt iertate. „D acă  um blăm  în lu 
mină, după cum  El însuşi este în 
lum ină, avem  părtăşie unii cu alţii; 
şi sângele lui Isus H ristos, Fiul 
Lui, ne curăţeşte de orice păcat... 
D acă ne m ărturisim  păcatele, El 
este credincios şi drept ca să ne 
ierte păcatele şi să ne curăţească 
de orice nelegiu ire" (1 Ioan 1,6.9). 
„V ă  scriu aceste lucruri ca să nu 
păcătuiţi. Dar, dacă cineva a 
păcătuit, avem  la Tatăl un M ijloci
tor, pe Isus H ristos, C el neprihănit. 
E l este je rtfa  de ispăşire pentru 
păcatele noastre; şi nu num ai pen 
tru ale noastre, ci pentru ale 
întregii lum i" (1 Ioan 2,1.2).

Ellen White (1827-1915) a făcut parte 
dintre pionierii Bisericii Adventiste de 
Ziua a Şaptea. Adventiştii consideră că 
lucrarea j i  scrierile sale au fost o mani

festare a darului biblic al profeţiei.

Acest articol a apărut prima dată in 
Review and Herald, 13 iunie 1899.
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M m M  A U f t m u

Depresia este un ucigaş. Dar ştiinţa şi credinţa pot contribui la 
atenuarea ei.

D
e ce eşti trist, ta tă?“
Tata oftă de parcă abia îşi 
trăgea sufletul. „N u  prea 

ştiu, băiete .11 Fără să m ă privească, 
îşi luă uneltele de grădinărit şi se 
îndepărtă anevoie.

Era prim a dată, sau ultima, 
când îl vedeam  pe tata adânc depri
mat. încerca să lupte cu depresia, 
îm i am intesc lacrim ile şi rugăciu 
nile lungi, îm preună cu mama. 
M ărturisiri de păcate. V izite ale 
pastorului. Cărţi bune 
din partea prietenilor.
Interes spiritual 
sporit. N oi regim uri 
de sănătate.

Dar depresia re
venea totdeauna.

Pe măsură ce 
creşteam, depresia 
tatălui meu era tot 
mai frecventă şi mai 
gravă. Când ajunse la 
vârsta mijlocie, avea 
ceea ce se numea 
atunci „epuizare ner- 
voasă“ - expresia atot
cuprinzătoare pentru 
orice suferinţă mintală 
care ajunge în stare de 
criză. De atunci, a 
mers la mai mulţi doc 
tori, la  mai mulţi psi
hologi şi chiar la  un 
centru de sănătate.

A ceasta se în tâm pla pe vrem ea 
când tratam entul depresiei era doar 
la început. Tranchilizantele puternice, 
ca torazinul, ajutau uneori, tem po
rar. Dar, din cauza efectelor lor 
secundare adverse şi a posibilităţii 
ajungerii la dependenţă, nu erau 
prescrise decât în  cazurile cele mai 
grave. M edicam entele actuale con 
tra depresiei, cu efecte secundare 
controlabile, nu erau folosite încă 
pe scară mare, până în  anii 1980.

Peter Mariner

T ata a suferit de depresie până 
când a murit.

Depresia se transmite
O generaţie mai târziu, m ă gă

seam în biroul unui psihiatru. Tremu
ram  şi aproape plângeam. Prima 
întrebare pusă de el a fost aceasta: 
„ A  mai suferit de depresie cineva 
din familia dumneavoastră?1*

l i

Până atunci, nu  făcusem  
legătura că  m erg cam  pe acelaşi 
d rum  pe care m ersese tatăl meu. 
A veam  cam  aceeaşi vârstă pe care 
o  avusese el când  depresia i se 
agravase. A sem enea lui, nu  avuse
sem  şi nu aveam  nici atunci un m o
tiv clar să fiu deprim at; eram  
sănătos, aveam  succes, soţie bună 
şi copii sănătoşi. în  copilărie, fuse
sem  tratat bine: totdeauna iubit, 
n ic iodată  supus la abuzuri.

Când eram  deprim at, totdeauna 
credeam  ca  am  m otive întem eiate 
să m ă sim t rău. U n prieten m ă 
părăsise. Suferisem  un eşec ja ln ic  
într-o privinţă. U n profesor, ia r 
mai târziu, un coleg sau un şef m ă 
necăjea. N u conta  că m ajoritatea 
oam enilor trec prin aceleaşi situaţii 
fără să bea până la drojdii cupa 
amărăciunilor, aşa cum  făceam eu. 
Treptat, am  ajuns să-mi dau seam a 
că motivele pentru care eram  depri

m at nu erau foarte înte
meiate. D epresia  îşi 
av ea  v ia ţa  ei.

Ani de zile am  în 
cercat aceleaşi soluţii 
folosite de tatăl meu. 
însăşi intrarea m ea în 
lucrarea de pastor 
făcuse parte din cău ta 
rea liniştii.* D ar nu lu
crarea ca  pasto r a fost 
so lu ţia . E a  îm i dădea  
o caz ia  să  ros tesc  cu 
v in te  de în cu ra ja re  
p en tru  alţii, dar 
aceste  cu v in te  nu 
aveau  e fec t asupra  
p red ica to ru lu i. D im 
potrivă , am  d esco p e 
rit că  trebu ie  să-m i 
ascu nd  depresia, în 
tim p ce îndeplineam  
rolul pastorului fericit, 
desăvârşit, 

în  sufletul m eu, sufeream.

* Recunoaşterea acestui fapt nu mi-a 
zdruncinat credinţa în chemarea din 
partea lui Dumnezeu de a lucra ca pas
tor. în cartea sa The Wounded Healer 
(Vindecătorul rănit), Henry J. M. Nou- 
wen a arătat că mulţi dintre cei mai buni 
specialişti în profesii care presupun aju
tarea altora se angajează în aceste ac
tivităţi din cauza nevoilor lor.
Ajutându-i pe alţii, se ajută pe ei.
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Când emoţiile sunt prea schimbătoare

E
xistă şi o altă suferinţă asem ănătoare, în sensul că  em oţiile sunt 
prea schim bătoare, în am bele  sensuri. Este cunoscută  sub numele 
de psihoza maniaco-depresivă (PM D), deşi corect se numeşte boala 
bipolară. A num ite sim ptom e pot fi sim ilare - depresia este  unul dintre 

poli în boala bipolară  -, în să  ele sunt boli absolut distincte. E m oţiile unei 
persoane depresive variază de la norm al sau uşor sub norm al până la 
m ult sub norm al, în  tim p ce dispoziţia persoanei care suferă de boala b i
polară variază enorm  şi foarte rapid: de la depresie şi dorinţa puternică de 
sinucidere, până la dispoziţie  exuberan tă  cu m are consum  de energie.

Unii au mai m ulte m om ente de m anie decât de depresie; alţii, mai 
multe m om ente de depresie decât de m anie. Cazurile cele mai grave au 
gânduri, tentative sau reuşite sinucigaşe. în  starea de m anie adevărată, 
pacientul ajunge exagerat de optim ist, aşa încât poate să p iardă legătura 
cu realitatea. Unii oam eni, de exem plu , po t în  faza m aniacă a bolii să nu 
doarm ă timp de o săptăm ână sau să ia toţi banii fam iliei şi să-i cheltuie la 
jocurile  de noroc, să ducă o viaţă de prom iscuita te sau să-şi părăsească 
serviciul, im aginându-şi idei bizare  şi nerealiste de a-şi câştiga existenţa. 
Rezultatele devastatoare ale com portam entulu i m aniac contribuie, nu de 
puţine ori, la depresia care urm ează. D in punct de vedere medical, aceste 

^boli sunt tratate, de asem enea, diferit. j

Ce este depresia
De cele mai m ulte ori, oam enii 

care n ic iodată nu au fost dep ri
m aţi nu văd deosebirea dintre de
presie şi descurajare. F iecare om  
trece prin m om ente de descurajare, 
de durere. D escurajarea este o in 
dispoziţie uşoară, care poate fi 
îndepărtată deseori prin  gânduri 
bune, prin rugăciune şi printr-o ati
tudine optimistă. M âhnirea sau 
ja lea  este o descurajare mai lungă 
şi mai pronunţată, cum  este cea 
produsă de m oartea cuiva drag, şi 
dispare o dată cu trecerea timpului. 
D escurajarea are adesea o cauză, 
în tim p ce m âhnirea are în to t
deauna.

D ar depresia m erge m ult mai 
departe. Este asem ănătoare căderii 
de pe o stâncă em oţională  îna ltă  şi 
abruptă, după care  parcă nu te mai 
vindeci niciodată. Este un am estec 
de tristeţe, d isperare, îngrijorare 
exagerată şi team ă ucigătoare. Este 
o suferinţă m intală atât de grea, 
încât, uneori, ai prefera  să mori. 
înseam nă să trăieşti perm anent cu 
sentim entul celei mai adânci în 
tristări, dar fără un  m otiv  im por
tant. C ând eşti foarte deprim at, te 
simţi ca şi când n-ar mai exista v ii
tor; fiecare efort este fără  speranţă, 
fiecare încercare, un eşec. D e 
multe ori, depresia este însoţită  de 
sim ptom e fizice: neputinţa de a 
dormi, lipsa dorinţei de m âncare

sau de relaţii intim e, boli legate de 
stres, care apar pe piele sau în 
sistem ul digestiv.

Sfaturile  de genul: ,,fă-ţi 
cu ra j" , „fii op tim ist" , „adu-ţi 
am inte de b inecuvântările  pe care 
le p rim eşti" sau „ n u  te mai gândi 
la  tine şi fă ceva pentru  a ltc ineva" , 
adresate unei persoane extrem  de 
deprim ate, sunt vorbe goale. U n 
psiholog m i-a explicat aceasta: 
„C ân d  un om  este foarte deprimat, 
nu are energia em oţională  să-şi re 
zolve singur această  p ro b lem ă" . 
O am enii deprim aţi nu pot gândi 
optim ist, nu pot ajuta pe altcineva, 
nu pot vedea b inecuvântările  pe 
care le prim esc. U neori nu-şi pot 
învinge suferinţa nici cu ajutorul 
unui psiholog. în  m om ente le de 
m axim ă depresie, chiar rugăciunile 
lor li se par goale; poate că  s-au 
mai rugat de o m ie de ori pentru 
aceleaşi lucruri şi au ajuns la 
capătul credinţei lor.

E m oţiile fiecăruia dintre noi os
cilează, dar em oţiile  unei persoane 
predispuse la depresie oscilează 
prea  mult. Im aginaţi-vă că em o
ţiile ar fi prinse de un fir elastic.
L a  cei mai mulţi oam eni, elasticul 

este  destul de tare ca  să m enţină 
em oţiile  stabile. O m işcare bruscă 
poate să le zdruncine, dar, după tre
cerea crizei, ele revin  la norm al.

La o persoană deprimată, aceste 
fire de susţinere sunt slabe; lucruri

foarte neînsem nate pot produce o 
depresie acută, ia r după trecerea 
evenim entului, elasticul em oţional 
este prea slab ca să ridice moralul. 
Se ştie că oam enii care trăiesc per
m anent cu o depresie uşoară sunt 
distim ici ; mulţi dintre ei vor su
feri, la un m om ent dat, şi crize de 
depresie (vezi textul din chenar).

In căutarea ajutorului
C ăutarea aju torului a fost ea 

însăşi o experienţă dureroasă. în  
copilărie, fusesem  învăţat că nu ai 
nevoie de alt ajutor, în  afară de 
Dumnezeu, de alt psiholog, în afară 
de Domnul. Poţi să vorbeşti cu pas
torul, dar nu are rost să mergi mai 
departe. D eoarece crescusem  în 
era psihologiei, am  început să vor
besc despre suferinţa m ea cu psi
hologi creştini, profesionişti.

D ar nici discuţiile, nici rugăciu 
nile n-au rezolvat-o.

Deseori, prietenii m ă îndemnau: 
„E llen  W hite  spune că nu trebuie 
să ai încredere în  sentim ente. D acă 
ai aceste sentim ente rele, spune-ţi 
că nu  sunt adevărate. R oagă-L  pe 
Dom nul să te întărească. Apoi igno- 
ră-le şi continuă-ţi v ia ţa " . Poate că 
nu trebuie să am  încredere în senti
m ente - dar ele continuau să existe.

N iciodată n-aş fi visat să caut 
ajutor medical, dar uneori suferinţa 
era prea mare ca s-o ignor. Sim ţeam 
o dublă repulsie. Oamenii care merg 
la psihiatru sunt „nebuni" , nu-i aşa? 
M ă gândeam la spitalele de boli m in
tale, patronate de stat, şi credeam că 
acesta era drumul pe care voi merge.

A  doua obiecţie, mai im por
tantă decât aceasta, era  de natură 
spirituală. L a  ce mai e bună 
credinţa? Şi pentru  ce m ă mai rog? 
D acă sunt cu adevărat spiritual, nu 
pot scăpa din această  stare pe calea 
rugăciunii şi a raţiunii? Toată viaţa, 
crezusem şi-i învăţasem  şi pe alţii că 
Domnul vine în ajutorul celor care 
au nevoi spirituale. Poate că, dacă 
m ă voi ruga m ai m ult şi mai stăru
itor, va trece totul!

A  venit şi ziua crizei. M ergeam  
cu m aşina să fac o vizită pastorală -

Distimia - tulburare a afectivităţii, 
caracterizată prin pierderea bunei dis
poziţii datorită anxietăţii, depresiei, inca
pacităţii de a fi fericit şi de a simţi 
bucuria de a trăi.
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şi sufeream  cum plit. O  disperare 
infinită m -a lovit b rusc. Jalea era  
palpabilă; parcă aş fi fost străpuns 
de un cuţit. Am  întors maşina în pa r
carea unui m agazin, m i-am  spri
jin it capul pe volan şi am  spus, în  
gând: lartă -m ă, D oam ne, dar nu  
m ai p o t trăi astfel. C red că va  tre 
bui să-m i pun  capăt vieţii.

N u aveam  nici un m ijloc la 
îndem ână pentru a o face; trebuia 
să inventez unul. G ândindu-m ă, 
îmi veni în m inte un fragm ent 
dintr-o pozie de R obert Frost. 
Poezia s-ar părea că  vorbeşte doar 
despre un om  care călătoreşte prin 
pădure, noaptea, pe ninsoare. D ar 
îm i am intesc că un profesor m i-a 
spus odată că ea evocă, de fapt, 
atracţia lui F rost spre m oarte, când 
era deprimat: „P ădurea  este fru
m oasă, întunecată şi adâncă. D ar 
am prom isiuni de îndeplin it şi 
kilometri de mers, îna in te să 
adorm , şi k ilom etri de mers, 
îna in te  să ad o rm “ . Eu aveam  de 
respectat prom isiuni - prom isiuni 
faţă de soţia, faţă de copiii mei şi 
faţă de b iserica mea. Şi, de fapt, 
în m om entul acela, eram  pe 
drum  ca să fac o vizită. C ineva 
mă aştepta. A m  pornit m aşina şi 
m i-am  continuat drum ul.

în  seara aceea, cu greu, i-am  
spus soţiei că intenţionez să m erg 
la un psihiatru. C uvintele ei erau 
ecoul gândurilor mele: num ai n e 
bunii se duc la psihiatru. Ar trebui 
să birui asta prin credinţă.

D ar nu puteam.

Tratamentul
O dată cu tratam entul prescris 

de m edicul psihiatru, am  început şi 
terapia prin discuţie, cu un psiholog 
creştin. Cei mai mulţi experţi sunt 
de părere că tratarea depresiei atât 
prin discuţie, cât şi pe  cale m edi
cală are mai m ult succes decât 
tratarea ei doar p rin tr-una dintre 
aceste metode.

Prin consiliere, am început să 
lucrăm  asupra atitudinilor - asupra 
modului de gândire - care m ă poate 
ajuta să evit căderea în depresie. 
Oamenii deprimaţi pot învăţa să 
evalueze mai precis condiţiile în 
care se găsesc.

D in perspectiva m edicală, psi
hiatrul m i-a cerut să încerc un

tratam ent cu m edicam ente anti- 
depresive. Ş tiam  că  psihiatrii 
folosesc m edicam ente psihoactive 
ca  parte a tratam entului, dar acela 
a fost m om entul în  care am 
început să  dau înapoi. A tât de mult 
crezusem  că depresia  m ea este un 
defect de natură spirituală, care  tre
buie biruit prin pu terea voinţei şi 
prin  rugăciune, în câ t încercarea de 
a-1 învinge printr-o m etodă atât de 
simplă, cât luarea unei pastile, mi 
se părea greşită.

P rin  câ tev a  d iscu ţii cu un 
co leg  adven tist, p s ih ia tru l m eu a 
a juns să afle desp re  concep ţia  
ad ven tis tă  holistă  - faptul că m in 
tea, sau sp iritu l, nu  este  separa tă  
de corp , ci o pa rte  d in  el. C eea  ce 
îi facem  co rp u lu i nostru  ne  a fec 
tează  spiritul.

„D iab e tu l a fec tează  d ispo 
ziţia . D acă  aţi av ea  d iabet, aţi re 
fuza  in su lin a?"  m ă  în treb ă  el. în  
o p in ia  lui, D u m nezeu  le-a dat 
ce rce tă to r ilo r  p o sib ilita tea  să 
iden tif ice  o cau ză  fiz ică  a d ep re 
siei. D e ce  să nu  fac i adap tările  
co resp u n ză to a re  în  corpu l tău, 
p en tru  a-ţi îm bu nătă ţi sănăta tea  
m in ta lă  şi sp iritua lă?

E l m i-a ex p lica t că aceste 
m ed icam en te  noi nu fac „ fe r ic it"  
pe n im eni. E le nu fac optim ist pe 
c ineva  care nu este  deprim at. Ci, 
p rin  echi- lib ra rea  com poziţie i 
ch im ice  a e lem en te lo r v ita le  din 
cre ie r, e le  în d e -p ă rtează  o b arie ră  
f iz ică  în  ca lea  fe ric irii unor 
oam en i. M ai m u lt decât atât, toate 
aceste  m ed icam en te  au nevoie  de 
cel puţin  trei până  la şase 
săp tăm ân i, ca  să-şi facă efectu l; 
e le  nu po t c rea  dependen ţă .

în  ce priveşte p resupunerea că 
m edicam entele m -ar face să pierd 
contactul cu realitatea, el a sugerat 
cu delicateţe că  oricine se gândeşte 
la  sinucidere, când  are atât de 
puţine greutăţi reale, câte am  eu, 
este deja rupt de realitate. A vea 
dreptate. în  m om ente le  de depresie 
m axim ă, chiar cel mai neînsem nat 
necaz sau cea m ai m ică lipsă de 
consideraţie din partea altora m ă 
scotea din uz.

Pentru mine, toate acestea au 
fost începutul sfârşitului unui 
coşm ar. M ă tem eam  că aceste 
tratam ente m ă vor face să sim t „că

nu sunt eu în s u m i" . D ar, pentru 
p rim a dată după ani de zile, am  
sim ţit că su n t  eu însum i - cel care 
atâţia ani ascunsesem  suferinţa în 
mine.

N u m i-au  fos t rezo lva te  toa te  
p rob lem ele . D ar am  în cep u t să 
văd frum use ţe  şi fe ric ire  în  ju ru l 
m eu, acolo  unde  nu ex is taseră  
îna in te . A m  în c ep u t să  apreciez  
pu te rea  rug ăc iu n ii. A m  încep u t 
să în ţe leg  cărţi desp re  
îm b u n ă tă ţirea  v ie ţii sp irituale ; 
acum  av eam  p u te rea  să le  aplic la  
m ine însum i. A m  încep u t să  am  
pu te rea  să rezo lv  p rob lem ele  cu 
care  m ă confrun t.

D ezno dământul
M erg  şi acu m  la  consilie ru l 

m eu, deşi cev a  m ai rar. V iaţa  
m ea de rugăciune  s-a îm bunătă ţit 
enorm . D in  când  în  când , m erg  la 
un p s ih ia tru , p en tru  s tab ilirea  
schem ei te rapeutice . S per că  va 
veni un tim p când  voi pu tea  să  re 
n u n ţ trep ta t la  m ed icam en te , dar 
nu m ă grăbesc.

U neori, depresia m ă cuprinde 
din nou. C ând m ă încearcă senti
m entul disperării, îm i am intesc că 
va trece şi, până atunci, m ă prind 
puternic de D om nul.

în  general, nu le spun 
oam en ilo r că  iau  m ed icam en te  
an tidepres ive . N u pen tru  că  îm i 
este  ruşine, ci p en tru  acelaşi m o 
tiv pen tru  ca re  nu le-aş spune 
despre alte p ro b lem e m ed icale  
personale : nu  vreau  să fiu  cu n o s 
cu t ca  f iind  „ p a s to ru l care  m erge  
la p s ih ia tru " , to t aşa  cum  nu aş 
v rea să fiu cun o scu t ca  fiind  
„p as to ru l ca re  are  p ie tre  la  
r in ic h i" . U neori, cân d  aceasta  ar 
în cu ra ja  pe a ltc ineva , spun cu 
p ru d en ţă  că  şi eu m -am  lup ta t cu 
depresia . D ar fac acest lucru  tot 
atât de rar ca  în  cazu l o ricăru i alt 
sub iec t perso n a l pe  care  l-aş îm 
părtăşi cu iva  cu in ten ţia  de a-1 
co nsilia  câ t m ai bine.

în tre  timp, tot ce vreau este să 
m ă bucur de viaţa nouă pe care mi-a 
dat-o D um nezeu.

Peter Mariner este un pseudonim. 

Adventist Review, 22 ianuarie 1998
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Şcoala de Sabat
Activitătile laice

RAPOARTE Ş I 
P R O I E C T E

A

I
n cadrul Şcolii de Sabat, în 
anul 1997, preocuparea ma
joră a constituit-o instruirea 
şi stimularea formării grupelor 

mici multifuncţionale. în această 
privinţă, ne-am bucurat de vizita 
fratelui Daniel Belvedere, direc
torul Departamentului nostru la 
nivelul diviziunii. Cu acea ocazie 
am vizitat cinci conferinţe, res
pectiv şase centre. Pastori şi sluj
başi ai Şcolii de Sabat au des
coperit avantajele formării gru
pelor mici care dau ocazia 
pentru părtăşie şi dialog într-un 
mod mult mai eficient decât 
grupele mari. Efortul Şcolii de Sa
bat se conjugă în această pri
vinţă cu cel al Departamentului 
Evanghelizării, în programul mai 
general numit „Creştini sau uce
nici". Deşi ideea în sine este 
înţeleasă, acceptată, se con
stată încă o oarecare înce
tineală în realizarea acestui 
obiectiv.

O altă preocupare majoră a 
fost instruirea surorilor care ac 
tivează ca instructoare la cele 
patru secţiuni de copii ale Şcolii 
de Sabat. Acest program a fost 
lansat sub genericul ,,Debora, 
mamă în Israel". Programul s-a 
desfăşurat în trei conferinţe, 
strângând sute de instructoare 
în următoarele centre: Bacău, 
Galaţi, Pătrăuţi, Arad şi Idicelul 
de Pădure. în mod deosebit 
mulţumesc sorei Alina Badea 
pentru aportul a tât de com pe
tent. Programele s-au bucurat 
de o apreciere unanimă.

Semnalăm totuşi faptul că, 
deşi o parte din preţul lecţiunilor 
pentru copii este acoperit de 
conferinţe/uniune, numărul de 
abonamente este mult prea 
mic faţă de numărul mare al 
copiilor existenţi în biserică. Ne 
exprimăm speranţa ca, paralel 
cu îmbunătăţirea calităţii desfă
şurării programelor, tot mai mulţi 
părinţi să solicite materialele e- 
xistente, chiar dacă aceasta im
plică anumite sacrificii.

Serviciul umanitar pentru 
penitenciare

Deşi timp de aproape patru 
ani, această asociaţie (care se 
bucură de sprijinul a peste opt 
sute de voluntari) a lucrat ne
stingherită, în anul 1997 ne-am 
lovit de obstacole, până acum 
insurmontabile. Schimbările sur
venite în urma alegerilor din 
1996 au adus o schimbare a ati-

Deşi o parte din 
preţul lecţiunilor 
pentru copii este 
acoperit de con
ferinţe/uniune, 
numărul de abona
mente este mult 
prea mic faţă de 
numărul mare al 
copiilor existenţi 
în biserică.

tudinii faţă de activitatea noas
tră. Acum ne dăm seama mai 
bine căt de preţuiţi am fost. 
Primim de pretutindeni solicitări, 
a tâ t de la deţinuţi, câ t şi de la 
persoanele responsabile din 
aceste instituţii, pentru a ne con
tinua activitatea. Sunt convins 
că entuziasmul voluntarilor nu 
va scădea, mai ales acum, 
când se conturează posibilităţi 
noi de lucru. în spatele gratiilor 
sunt multe inimi preţioase care 
ne aşteaptă. Familiile deţinuţilor 
au nevoie de iubire şi sprijin. Şi 
mai ales cei care urmează să fie 
eliberaţi privesc cu speranţă 
spre noi, în vederea reabilitării şi 
reintegrării în societate. Altfel, 
mulţi dintre ei se vor întoarce, re

semnaţi, în temniţă, devenită 
singura lor casă.

Şcoala Misionară 
a Voluntarilor

Peste o sută de fraţi şi surori 
de pe cuprinsul ţării au urmat 
cursurile anului trei al SMV-ului, 
manifestându-şi, pe această cale, 
pe de o parte, interesul pentru 
a-şi spori cunoştinţele, iar pe de 
altă parte, dorinţa de a fi tot 
mai utili în marea lucrare de vesti
re a Evangheliei în ţara noastră.

Mulţumim pe această cale 
tuturor participanţilor care au 
sacrificat timp şi bani pentru a 
participa la cursuri, cît şi pasto
rilor care au lucrat ca profesori.

începând cu anul care urmea
ză, vor fi admiteri în fiecare an.

Anul 1998 a început cu un 
eveniment important - Conven
ţia regională a Şcolii de Sabat, 
pentru Bulgaria şi România, 
desfăşurată la Cernica. Progra
mul a fost condus de fraţii 
Daniel Belvedere, de la Divizi
unea noastră, şi Jonathan Kun- 
taraf, de la Conferinţa Generală. 
Peste puţină vreme, la începutul 
lunii iunie, se va desfăşura Con
venţia activităţilor pentru copii, 
condusă de sora Virginia Smith, 
directoarea de curând înfiinţa
tului departament pentru copii 
al Conferinţei Generale.

în domeniul slujirii laice, anul 
1998 va marca refacerea cer
curilor de binefacere Tabita în 
toate comunităţile şi crearea 
unor reţele districtuale şi pe confe
rinţă pentru susţinere reciprocă.

Diferitele programe ale de
partamentului nostru sunt con
cepute astfel încât să se reali
zeze cât mai puternice legături 
interne între credincioşi şi să fim 
integraţi, prin slujire, în reţeaua 
socială a comunităţilor umane 
în care locuim - să fim lumină a 
lumii şi sare a pământului.

Emilian Niculescu, directorul 
depaitarnentuhi Şcoala de Sabat 

şi activităţi laice la uniune
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RAPOARTE Ş I Asociaţia pastorală 
P R O I E C T E  Evanghelizare

A
nul 1997 a reconfirmat 
că solia adventă este 
răspunsul aşteptat de 
lume, că biserica are putere 

misionară pentru a-L înfăţişa pe 
Hristos viu şi că secerişul lumii 
este copt! Ca urmare a Net-ului 
'96, două mii cinci sute de noi 
suflete au încheiat legământ 
prin botez. Pe de altă parte, 
efortul evanghelistic depus în 
continuare de către pastori, 
evanghelişti şi membri laici, în
tărit de mărturia celor 36 de 
oaspeţi care au lucrat în toată 
uniunea, între februarie şi iunie 
1997, a îmbogăţit secerişul cu 
încă 3600 de botezuri. Totalul: 
6100 - pentru slava lui Dumne
zeu.

Cei 36 de oaspeţi evanghe
lişti, pastori din Diviziunea Nord- 
Americană - din Alaska şi până 
în Florida - au fost invitaţi prin in
termediul prietenului nostru bun, 
Jim Zachary, şi al organizaţiei 
Quiet Hour. Cei mai mulţi dintre 
ei au fost puşi să lucreze pă
mântul nedestelenit din zonele 
albe, ceea ce a însemnat pen
tru ei o experienţă inedită. Au 
fost atât de impresionaţi, încât 
au lăsat, în beneficiul construirii 
de noi capele, un fond total 
care se apropie de 200.000 de 
dolarii! Iar unii s-au întors sau 
se vor întoarce. Cel mai re
m arcabil este entuziasmul pas
torului Rick Kuntz care, renun
ţând la salariul de pastor din 
Statele Unite, a venit, încă din 
septembrie 1997, să lucreze 
pentru un an de zile, în Ro
mânia, împreună cu soţia şi fi
ica lui. Fără bani şi fără plată!!

(După câte două luni la Vatra 
Dornei, Tg. Jiu şi Timişoara, ac
tualmente se află la Sărmaş.)

Este impresionant să ştii că, 
pe întinsul tării, peste 120 de eroi 
necunoscuţi (evanghelişti volun
tari) activează cu mult sacrificiu 
în zonele albe. Rezultatul: pe 
lângă botezuri, 45 de grupe noi 
se înscriu pe harta strategică a 
mişcării advente. Pentru 1998 
Domnul secerişului aşteaptă noi 
lucrători...

Pentru sărbă

toarea grupelor 

mici din martie, 

ca să putem oferi 

fiecăruia un mic 

semn de carte, a 

trebuit să cum

părăm patru km 

de panglică...

C am pan ia  Naţională de 
Evanghelizare a însemnat un an 
deosebit şi pentru studenţii şi 
profesorii Institutului nostru Teolo
gic: pentru o lună întreagă (mar
tie 1997), toţi s-au dus în câmpul 
misionar, susţinând evanghelizări 
personale. Rezultatul? Tot pri
mesc telefoane de la conferinţe 
şi pastori, care mă întreabă 
dacă şi anul acesta vor mai 
putea beneficia de implicarea 
stfudentilor ITA.

Din punct de vedere evan
ghelistic, anul 1997-1998 înseam
nă o premieră pentru ITA: pentru 
anul III, se inaugurează progra
mul practicii misionare. Durata?

Un an academ ic întreg. Dăruiţi 
cu totul unei comunităţi cu po
tenţial misionar, fiecare student 
practicant îşi propune să aducă 
rezultate vizibile, ca o confir
mare a chemării sale misionare. 
Rugati-vă pentru aceşti tineri.

în cursul lui 1997, Asociaţia 
pastorală a Uniunii Române a 
lansat câ te va  program e noi:

• Evaluarea pastorală ba
zată pe aprecierile membrilor 
comunităţii;

• Programul de stagiatură 
pentru noii absolvenţi, care 
prevede o ucenicie de doi ani 
pe lângă un pastor coordonator 
cu experienţă;

• Programul de integrare a 
unor deserventi cultici ai altor 
confesiuni care s-au convertit şi 
care doresc să slujească în 
Biserica Adventistă. De acest 
program deja beneficiază un 
mic număr de foşti preoţi şi pas
tori neoprotestanji.

Pentru 1998, un proiect măreţ 
începe să devină realitate: cei 
care, la creştinism, vor să ada
uge ucenicia în şcoala lui Hris
tos, au înflorat harta uniunii cu 
sute şi sute de grupe mici, redu
tabil eşalon de acţiune pentru 
Domnul secerişului. Câţi sunt? în- 
chipuiti-vă că, pentru sărbă
toarea grupelor mici din martie, 
ca să putem oferi fiecăruia un 
mic semn de carte, a trebuit să 
cumpărăm mai mult de patru 
km de panglică... Prin ei, în 
primul rând, sperăm să fie fructi
ficat noul asalt Net '98. Dar... să 
nu anticipăm. Veti trăi şi veti 
vedea.

Lucian Cristescu, 
directorul departamentului 
Evanghelizare şi Asociaţia 
pastorală la uniune
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ţ  ui Richard îi plăcea să mear-
l gă cu autobuzul şcolii. în 

fiecare dim ineaţă se scula 
devrem e, avea destul tim p să se 
p regătească şi să iasă în  faţa porţii 
ca să aştepte autobuzul mare, gal
ben. Stătea chiar în  spate, lângă 
Paul, cel mai bun prieten al său.

P rintre altele, îi p lăcea să 
m eargă cu autobuzul pentru că era 
încântat de dl Jacobs, şoferul, care 
era foarte vesel şi de obicei îl 
în treba despre Prince, câinele lui. 
Putea să se uite pe geam  şi să-l 
vadă. Prince era legat în to tdeauna 
şi lătra când autobuzul o lua din 
loc, de parcă ar fi spus: „D ru m  
bun! Te voi aştepta la în toarcere".

R ichard se sim ţea în  siguranţă, 
când conducea dl Jacobs. El to t
deauna le aducea am inte copiilor 
să stea la locurile lor, iar când tre
buia să oprească să ia  pe cineva, 
sem naliza, anunţându-i pe ceilalţi 
şoferi că opreşte. R ichard  nu s-a 
îngrijorat niciodată, câtuşi de 
puţin, că nu ar ajunge la şcoală cu 
bine.

într-o zi au term inat orele mai 
devrem e, pentru că începuse o 
p loaie foarte rece. P loua cu stropi 
de gheaţă şi de zăpa.dă, ia r d ru 
m urile erau foarte alunecoase. Dl 
Jacobs îi îndem nă pe copii să urce 
repede în m aşină, ca să poată  pleca 
acasă. El conducea cu toată 
atenţia, dar, la coborârea unui deal 
lung, autobuzul s-a izbit de o bu 
cată de gheaţă şi a scăpat de sub 
control, alunecând. Până să-şi dea 
seam a careva, dl Jacobs şi toţi 
copiii ajunseseră deja în  şanţ, cu 
autobuzul.

C ând s-a oprit, dl Jacobs s-a 
ridicat repede de pe scaun ca să 
vadă dacă se rănise cineva. C ând 
autobuzul intrase în  şanţ, R ichard 
şi Paul, şi alţi câţiva copii, se izb i
seră unul de altul. D ar, din fericire,

Karen Flowers

nim eni nu fusese rănit. Dl Jacobs 
încercă să scoată autobuzul din 
şanţ, dar era im posibil să fie 
m işcat din loc, pentru  că una d in 
tre roţile din faţă fusese strâm bată.

U n m otocic lis t care trecea pe 
acolo s-a oferit să dea telefon ca să 
v ină cineva să-i ajute. La scurt 
timp, a sosit poliţia. R ichard, Paul 
şi ceilalţi copii se  uitau pe geam ul 
din spate al autobuzului, la giro- 
farul aprins de pe m aşina poliţiei, 
în tre  timp, dl Jacobs i-a explicat 
poliţistului ce se în tâm plase şi i-a 
spus că nu are cum  să-i ducă pe 
copii acasă, pentru  că autobuzul nu 
poate fi m işcat, ia r roata din faţă 
este  deform ată. Poliţistul se 
în toarse  la  m aşina lui şi vorbi ceva 
prin  staţia de radio.

„M ă  întreb ce-o  fi vorbit 
poliţistul la aparatu l a c e la " , îi 
spuse R ichard  lui Paul. „C red  că 
P rince va fi neliniştit, dacă nu 
a jungem  acasă mai repede."

D ar n-a trebuit să aştepte mult. 
Copiii se uitau pe geam  şi au fost 
surprinşi când au văzut un autocar 
m are, alb, din acelea care trans
portă turişti în  diferite  locuri. A uto 
carul a oprit în  dreptul autobuzului 
lo r defect. E ra cea mai m are 
m aşină pe care  o văzuseră vreo
dată R ichard  şi Paul. Copiii au 
văzut că dl Jacobs şi poliţistul vor
besc şi râd  cu şoferul. Apoi dl Ja
cobs s-a întors la copii, în 
autobuzul şcolii, şi le-a explicat to 
tul. Pentru că  toate autobuzele şco
lare erau plecate  să-i ducă pe copii 
acasă, poliţistul vorbise prin staţie 
cu cineva de la dispecerat. Cei de 
acolo se o feriseră să trim ită un 
autocar de-al lor, ca să-i ducă 
acasă pe copiii răm aşi în drum. 
C opiii abia au aşteptat să coboare 
din autobuzul defec t şi să urce în

autocarul alb. Şoferul era foarte 
prietenos şi le-a spus că  îi pare  rău 
de accident, dar că în curând vor 
ajunge acasă cu bine. D l Jacobs 
avea să m eargă îm preună cu ei, ca 
să-i arate unde locuieşte fiecare.

C ând a ajuns autocarul pe 
străzile pe care locuiau  R ichard  şi 
prietenii lui, părinţii au ieşit în 
în tâm pinarea copiilor. Ştiau că tre
buie să aştepte un autocar alb, pen 
tru că d irectorul şcolii îi sunase pe 
toţi. Toţi părinţii s-au bucurat 
foarte m ult când au văzut au to 
carul alb. C ând au ajuns acolo 
unde trebuia să coboare R ichard, 
chiar şi Prince, câinele său, a venit 
să-l în tâm pine.

C u m ult tim p în  urmă, când 
D um nezeu l-a creat pe A dam , a 
fost ca şi cum  i-ar fi urcat pe toţi 
oam enii în tr-un  autobuz. A dam  era 
şoferul. C ând a păcătuit, a fost ca 
şi cum  A dam  ar fi p ierdut con 
trolul asupra autobuzului nostru, 
iar un accident grav ne-ar fi oprit 
pe toţi din m ers. D ar accidentul 
acesta a fost m ult mai grav decât 
cel cu dl Jacobs. în  acest accident, 
toţi cei care  ne aflăm  în autobuz 
am  fost răniţi atât de cum plit, încât 
am  fi murit, dacă D om nul Isus n-ar 
fi venit să ne salveze. D ar D um 
nezeu dorea ca nici unul dintre 
copiii Săi să nu moară. A şa  că 
D om nul Isus a venit să ne salveze. 
E ste ca şi cum  D um nezeu ne-ar fi 
urcat pe toţi în tr-un  alt autobuz, 
care să ne ducă în  siguranţă până 
acasă. D e data aceasta, D om nul 
Isus este la  volan. N oi toţi vom 
răm âne îm preună cu El. El ne va 
duce cu siguranţă  în  căm inul pe 
care ni l-a pregătit. El este tot atât 
de nerăbdător ca şi Prince să 
ajungem  acasă!

Karen Flowers este codirector al de
partamentului Slujirea Familiei, la

Conferinţa Generală.
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California Fitness -
cine are nevoie de suplimente?
C

alifornia F itness este nu 
m ele unei firm e care  d is 
tribuie contra cost o 
paletă destul de largă de supli

m ente nutriţionale: vitamine, e le 
m ente minerale, d iverse extracte 
vegetale şi animale, despre care 
prospectele spun că  ar avea p ro 
prietăţi aproape miraculoase.
Firm a are o structură piram idală, 
la bază aflându-se o arm ată de d is
tribuitori energici, care asigură 
vânzarea produselor, de altfel 
foarte costisitoare. Printre aceşti 
distribuitori sunt şi un num ăr de 
m em bri ai bisericii noastre. N u 
puţini dintre adventiştii rom âni au 
avut astfel ocazia să încerce p ro 
dusele „C alifo rn ia  F itness" , 
încercând să corecteze o reală sau 
presupusă carenţă vitam inică, să 
scape de k ilogram ele în  plus sau 
chiar să trateze cancerul. Ţ inând 
cont de aceste lucruri, am  socotit 
potrivit să facem  unele precizări: 

P rem isa care constituie baza 
prom ovării produselor „C alifo rn ia  
F itness" este urm ătoarea: resursele 
planetei au devenit atât de 
secătuite, încât h r a n a in d i f e r e n t  
cât de com pletă ar fi - nu mai 
poate asigura necesarul de sub
stanţe nutritive al organism ului 
uman. D e aceea, fiecare  om  are 
nevoie de suplim ente. C onsiderăm  
că aceasta este o exagerare: oricât 
de secătuit ar fi păm ântul, alim en
tele cultivate asigură totuşi nece 
sarul nutritiv al om ului şi al 
animalelor, în cele mai multe 
cazuri. Există, desigur, regiuni cu 
sol arid sau deficitar în anum ite 
substanţe, dar de aici şi până la a 
generaliza este o distanţă mare. D e 
fapt, dacă lucrurile ar fi fost atât de 
tragice, revelaţia nu ne-ar fi lăsat 
fără soluţie. B iblia pare în să  să vo r
bească în alţi termeni: „ C â t va fi

Gily lonescu

păm ântul, nu va înceta  sem ănatul 
şi seceratul, frigul şi căldura, vara 
şi iarna, ziua şi noaptea" (Gen. 
8,22). Iar Spiritul Profetic afirm ă 
că  produsele  păm ântului conţin 
toate elem entele necesare bunei 
funcţionări a organism ului nostru 
(vezi, de exem plu, Divina vinde
care, ed. 1997, pag. 279). M ai de
grabă credem  că  afirm aţia acestei 
firm e are m otivaţii com erciale.

R ecom andarea de a folosi supli
m ente nutritive de orice fel trebuie 
să fie făcută num ai de m edic, în 
urm a consultului şi constatării unei 
carenţe sau nevoi crescute reale, şi 
nu de către distribuitori, care ade
sea nu au studii m edicale, ci cu 
nosc doar form ulele prom oţionale 
m enite  să asigure vânzarea p ro 
duselor. „D o parea"  organism ului 
cu suplim ente şi extracte de tot 
felul nu este lipsită de riscuri.

M ajoritatea produselor oferite 
de „C alifo rn ia  F itness" pot fi p ro 
curate şi din alte surse: există o 
m ultitudine de produse farm aceu
tice care conţin elem ente minerale, 
m ult mai ieftine şi la  fel de utile 
(dacă răspund unei nevoi reale, 
repet). D eosebirea constă  în  re 
c lam ă şi în am balaj.

U nele dintre produsele „Califor
nia F itness" sunt inutile sau chiar 
dăunătoare. Iată câteva exem ple:

•  B eta-carotenul, prom ovat ca 
suplim ent util pentru  prevenirea 
cancerului, în cataloagele „C alifo r
n ia F itn e ss" , are un  efect de-a 
dreptul opus! Iată ce declară dr. 
H arry  V ainio, şeful serviciului de 
chim ioprevenţie, din cadrul C en 
trului internaţional de cercetări 
privind cancerul (afiliat la O .M.S.), 
din Lyon, Franţa: „B eta-carotenul 
nu are efect p ro tector sem nificativ,

în nici unul dintre teste. S-a de
m onstra t chiar că, adm inistrat vol
untarilor fum ători, el creşte riscul 
de cancer pulm onar şi m ortalitatea 
prin boli ca rd iovascu la re" .

•  Sp iru lina  este un alt p rodus 
oferit de „C alifo rn ia  F itn e ss" , de 
spre care se spune că are capacita 
tea de a reduce nivelul colestero 
lului sangvin. R ealitatea este că 
efectul de reducere a colesterolului 
este destul de redus (cca 5-10% ) şi 
lim itat în  timp. Este m ult mai e fi
cient să se facă schim bări în  ali
m entaţie (reducerea consum ului de 
alim ente de orig ine animală). 
N ivelul colesterolului scade astfel 
cu cca 20% . în  plus, schim barea 
stilului de viaţă aduce şi alte b ene 
ficii.

•  E xtrac tu l de cartilaj de re 
chin este un produs pe cât de c iu 
dat, pe atât de costisitor. Este 
p rezentat ca fiind deosebit de e fi
c ient contra cancerului. Din 
păcate, acest efect nu a fost 
dovedit în m od credibil.

•  Produsele p en tru  scădere  în 
greu ta te  sunt, de asem enea, soluţii 
tem porare pentru o problem ă care 
necesită schim bări definitive în 
m odul de viaţă. N u există produse 
m iracol sau, dacă  sunt, ele con 
firm ă zicala că „ o  m inune nu ţine 
decât trei zile" (sau poate trei 
săptăm âni...).

D ecizia de a deveni distribuitor 
al produselor firm ei „C alifo rn ia  
F itness" este  o decizie individuală. 
C ele de mai sus nu au fost scrise 
cu scopul de a descuraja pe cineva 
să devină distribuitor al produselor 
acestei firm e, ci cu intenţia de a in
form a cititorii asupra unui feno
m en cu care se po t confrunta.

Dr. Gily lonescu este directorul de

partamentului Sănătate la uniune.
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Emisiuni d e  radio a d 
ventiste în China.
Aproximativ 300 milioane 
de persoane din nordul 
Chinei pot avea acces la 
postul de radio Voice oj 
Hope pe unde medii.

Emisiunile de radio ad
ventiste au început să fie 
transmise pe 28 ianuarie - 
ziua de Anul Nou în China - 
de la un transmiţător închiriat 
din Ussuriysk, Rusia.

Programele, care pot fi 
ascultate şi pe postul Ad
ventist World Radio din 
Guam, cuprind subiecte 
devoţionale şi doctrinale, de 
viaţă de familie, tineret şi 
sănătate şi cursuri de limbă 
engleză.

Fundaţia Chan Shun a 
încurajat emisiunile pe unde 
medii, donând 75.000 de do
lari pentru începerea acestora. 
Se aşteaptă alte fonduri, din- 
tr-un dar special strâns în toa
te bisericile adventiste din 
lume, în decembrie 1997.

Adventist Review, 12 martie 1998

Fratele Bert B. Beach pri
meşte o m edalie din 
partea ambasadorului 
Poloniei. Fratele Bert B. 
Beach, director la Conferinţa 
Generală pentru relaţiile din
tre biserici, a fost omagiat în 
cadrul unei ceremonii la 
Ambasada Poloniei din 
Washington, pe 23 ianuarie.

Vorbind despre „rolul 
important în libertatea reli
gioasă şi în drepturile omu
lui pe plan mondial", pe 
care l-a avut fratele Beach, 
Jerzy Kozminski, ambasa
dorul Poloniei în Statele 
Unite, i-a oferit fratelui Beach 
Crucea de Cavaler a Ordinului 
de Merit al Republicii Polonia, 
cea mai înaltă distincţie care 
se poate acorda persoanelor 
de altă cetăţenie decât cea 
poloneză. „Prin aceasta," a 
spus el, „ne exprimăm re
cunoştinţa şi aprecierea pen
tru eforturile făcute de dr. 
Beach pentru dezvoltarea şi 
întărirea prieteniei dintre 
Polonia şi Statele Unite.

Fratele Beach a fost pri
ma dată în Polonia în 1961,

când această ţară era încă sub 
comunism, şi de atunci a vizi
tat această ţară cel puţin o dată 
pe an. Kozminski a spus că 
fratele Beach a fost un „spri
jinitor al libertăţii Poloniei".

La ceremonie au partici
pat membrii familiei fratelui 
Beach, prieteni şi colegi ai 
săi de la Conferinţa Generală 
şi reprezentanţi ai altor bi
serici şi organizaţii creştine.

Adventist Review, 26 feb. 1998

O  soră din Rusia în pri
m a linie a  lucrării misi
onare. Sora Olga Pivo- 
varova, din Ekaterinburg, a 
lucrat ca profesoară de isto
rie timp de 25 de ani, iar în 
prezent este evanghelist pen
tru Conferinţa Ural.

Din 1995, sora Pivovaro- 
va a condus 14 evanghelizări 
publice şi au fost botezate 
peste 230 de persoane. Ea con
duce programul misionar al 
conferinţei în şcoli publice, 
care constă în predarea cursu
rilor de Biblie în şcoli publice.

De obicei, Pivovarova 
este ajutată în campaniile 
sale de o echipă formată din 
cinci persoane. Cu ocazia 
unei evanghelizări la Alapa- 
yevsk, un oraş cu o populaţie 
de 45.000 de locuitori, în 
care nu exista nici o biserică 
adventistă, echipa a dis
tribuit pliante, care anunţau 
programul întâlnirilor.

In seara de deschidere a 
întâlnirilor, echipa aştepta 
în sala închiriată, însă nu 
venea nimeni. Cu câteva 
minute înainte de ora 
începerii, membrii echipei 
au ieşit afară şi au văzut doi 
preoţi care îi împiedicau pe 
oameni să intre. „Vă vom 
excomunica dacă veţi par
ticipa la aceste întâlniri. Noi 
nu le-am aprobat", spuneau 
preoţii.

în cele din urmă, 30-40 
de persoane au fost dispuse 
să rişte consecinţele şi au ve
nit să o asculte pe Pivovarova 
vorbind. Timp de şapte zile, 
preoţii au stat la uşă în tim
pul întâlnirilor, ca să-i îm
piedice pe oameni să intre. 
Dintre puţinii ascultători

care au participat, 12 per
soane au fost botezate. Prin
tre cei nou botezaşi era şefa 
direcţiei sanitare locale îm
preună cu soţul ei, chirurg. 
Noua administraţie locală a 
luat o atitudine favorabilă 
faţă de adventişti, iar a doua 
serie de evanghelizare con
dusă de Pivovarova a avut 
mult succes.

Adventist Review, 22 ian. 1998

Legislativul din Brasilia 
aprobă măsuri în favoa
rea libertăţii religioase.
Corpul legislativ din Brasilia, 
Brazilia, a votat recent o 
măsură în favoarea libertăţii 
religioase pentru elevii şi 
studenţii adventişti. Potrivit 
noului statut, „toate exame
nele de admitere date în Dis
trictul Federal Brasilia 
trebuie ţinute de duminică 
până vineri şi să se termine 
înainte de ora 18,00 (ora lo
cală a apusului soarelui)".

Tuturor instituţiilor li se 
va cere să motiveze absenţele 
elevilor şi studenţilor care, 
în virtutea convingerilor lor 
religioase, nu pot participa 
la cursuri după ora 18,00, vi
nerea, sau până la ora 18,00, 
sâmbăta. Noul statut vine 
după ce congresul naţional 
al Braziliei a interzis organi
zarea alegerilor sâmbăta, re
latează Revista Adventista.

în Districtul Federal Bra
silia sunt aproximativ 12.000 
de elevi şi studenţi adventişti.

Adventist Review, 22 ian. 1998

Explozia unei bom be  
fa c e  p ag u b e  unei b i
serici din Kazakhstan.
O bombă aruncată în biseri
ca adventistă din Alma-Ata, 
Kazakhstan, pe 16 noiem
brie 1997, a produs pagube 
limitate la ferestre şi interior.

Atacul a avut loc în timp 
ce în localitate se ţineau pro
grame de evanghelizare.
Sala închiriată pentru întâl
niri a fost închisă de admi
nistraţia sălii, care a refuzat 
să permită bisericii să-şi 
continue programul.

în ciuda opoziţiei, seria 
a continuat într-o altă sală.

Totuşi, legea aprobată re
cent în Rusia este aplicată 
necorespunzător, pentru a 
se împiedica activitatea bise
ricii în alte zone. La Buzu- 
luk, în Urali, adventiştii se 
pregătiseră timp de patru 
luni pentru programe de 
evanghelizare. Aprobarea 
obţinută de la autorităţi a 
fost retrasă cu câteva zile 
înainte de începerea întâlni
rilor, citându-se noua lege. 
Autorităţile locale pretin
deau că, pentru a putea 
aproba activităţile bisericii, 
prganizaţia noastră trebuia 
să fi fost înregistrată oficial, 
pe plan local, timp de 15 ani.

Adventist Review, 1 ian. 1998

A m basadorul statului 
M alaw i cere  c a  Biseri
c a  Adventistă să-şi „in
tensifice activităţile".
Willie Chokani, ambasadorul 
statului Malawi, care a vizi
tat sediul mondial al Biseri
cii Adventiste pe 24 noiem
brie 1997, a declarat: 
„Malawi nu poate spera să 
se dezvolte dacă nu are te
melii solide, iar adventişii 
oferă aşa ceva. Dv. îi învă
ţaţi pe oameni să fie oneşti, 
conştiincioşi în muncă şi să 
nu depindă de nimeni. Aţi 
adus ţării noastre veşti bune 
şi obiceiuri bune, iar lu
crarea dv. în condiţii grele 
este foarte apreciată".

în răspunsul său, fratele 
Calvin Rock, vicepreşedinte 
al Conferinţei Generale, a 
promis că Malawi va fi in
clusă în programul Operation 
Reachback. Acest program fi
nanţat de biserică îi invită în 
special pe americanii de cu
loare să-şi folosească timpul 
şi experienţa ca să ajute lo
calităţi din Africa.

„In 1997, 14 echipe cu 
un total de 62 de persoane 
au lucrat în zece ţări din^ 
Africa", a spus Rock. „în 
1998, cel puţin 25 de echipe 
vor lucra în 15 ţări."

în Malawi, la o populaţie 
de 9,1 milioane de locuitori, 
sunt aproape 200.000 de 
adventişti.

Adventist Review, 8 ian. 1998
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Tineri pentru tineri
Aproape 200 de tineri adventişti din patru ţări sunt hotărâţi să devină un 

bastion al rezistenţei fa ţă  de alcool şi droguri în

Născut în urmă cu opt 
ani, în Pacificul de Sud, pro
gramul Adventist Youth to 
Youth a poposit pentru 
prima dată într-o ţară euro
peană în perioada 16-22 fe
bruarie a c la Cernica. Ca 
program preluat de Con
ferinţa Generală, el a fost 
condus de dr. Kathleen Kun- 
taraf, director asociat al De
partamentului Sănătate, 
împreună cu dr. Garry Hop- 
kins, director la Institutul de 
Prevenire a Dependenţei, de 
pe lângă Universitatea An
drews, precum şi Thomas 
Nelsund, director ICPA 
(Comisia internaţională pen
tru prevenirea alcoolismului 
şi a dependenţei de droguri). 
Din partea Diviziunii Euro- 
Africa a participat dr. Jochen 
Hawlitschek, directorul De
partamentului Sănătate şi 
Temperanţă. Au fost 
prezenţi, de asemenea, nouă 
tineri împreună cu dr. Jana 
Krinska, reprezentanţi ai 
Uniunii Cehiei şi Slovaciei, 
Nadia Ivanova, directoarea 
Departamentului Sănătate 
şi Temperanţă din Divizi
unea Euro-Asia, Gerhard 
Paul, pastor de tineret din 
Munchen, Germania. 160 
de tineri din cele şase con
ferinţe au fost principalii 
beneficiari ai acestui pro
gram.

Programul AY2Y are ca 
obiectiv principal preve
nirea dependenţei prin 
crearea conştientă a unei 
reţele de tineri care contra
carează influenţele negative 
şi facilitează un mod de 
gândire şi de viaţă în care al
coolul şi drogurile, pur şi 
simplu nu-şi pot găsi vreun 
loc. Se urmăreşte dezvol-

societăţile în

tarea imaginii de sine, întă
rirea formelor de rezistenţă 
pozitivă faţă de tentaţia 
drogurilor de orice fel şi 
crearea unui climat sănătos 
de vieţuire entuziastă, în 
cadrul grupurilor suport.

Programul a constat din 
sesiuni de informare gene
rală, lucrul în grupe mici, 
ateliere şi jocuri. Prin 
variaţia şi bucuria de a fi 
împreună, fiecare dintre 
aceste activităţi s-a dovedit 
a fi foarte apreciată de 
participanţi. Tensiunea 
rezultată din deosebirile 
culturale dintre participanţi 
a fost depăşită cu destulă 
uşurinţă.

Alături de seminariile 
prezentate de oaspeţi au fost 
şi două ateliere permanente 
susţinute de fr. Ioan 
Câmpian - „Planificarea fi
nanţelor personale" şi fr. 
Cristian Modan - „Zece 
trăsături ale unui lider efi
cient", care au satisfăcut 
excelent nevoile şi căutările 
participanţilor. Oaspeţii au 
prezentat seminarii foarte in
teresante, ca:

„Dezvoltarea per
sonală" , de dr. Hawlitshek, 
„Comportamentul sexual şi 
SID A", de dr. Garry Hop- 
kins, „De ce să nu fumezi" 
de dr. Kathleen Kuntaraf.
Fr. Adrian Bocăneanu a vor
bit despre felul în care 
cunoaşterea şi înţelegerea 
particularităţilor sexului 
opus contribuie la preve
nirea experienţelor cu con
secinţe nefaste.

Cele trei cuvinte de or
dine: onoare, demnitate, şi 
respect au creat un climat 
pozitiv de acceptare reci
procă în sânul grupelor su-

care locuiesc.

port. Programul de vineri 
seara a fost în mod deose
bit apreciat pentru momen
tele de mare frumuseţe 
spirituală a dezvăluirii de 
sine, în cadrul acestor 
grupe.

Studii biblice creative, 
seminarii publice, precum şi 
serviciul de predicare în aer 
liber din cursul programului 
de Sabat, au pregătit terenul 
pentru cel mai gustat mo
ment: prezentarea grupelor, 
care a avut loc sâmbătă 
seara, până târziu. Dincolo 
de unele exagerări izvorâte 
din lipsa de experienţă, en
tuziasmul de sâmbătă seara 
a fost general şi molipsitor.

Există deja 
semne de interes 
din partea 
şcolilor publice 
şi a Serviciului 
de Prevenire a 
Criminalităţii, 
privind extin
derea în afara 
bisericii a aces
tui program.

Cele două manuale lan
sate cu această ocazie oferă 
sugestii de programe care 
urmează să îmbogăţească 
în mod considerabil ac
tivităţile în grupele de tineri 
existente, precum şi în cele 
care urmează să fie for

mate. în mod deosebit, gru
pele de companioni şi de ex
ploratori au un beneficiu 
remarcabil. Mediul şcolar 
adventist reprezintă un 
teren foarte favorabil 
aplicării acestui program. 
Liceul „Ştefan Demetrescu" 
din Bucureşti a pus deja în 
practică acest program, cu 
deosebit succes. Aproape 
toţi elevii sunt cuprinşi în 
această activitate. Mulţi din
tre cei greu de abordat şi 
greu de implicat într-o ac
tivitate specifică tineretului 
sunt acum încântaţi să par
ticipe la întâlnirile săptă
mânale ale grupelor. 
Beneficiarii posibili vor fi 
Asociaţiile AMiCUS şi 
ALTAR din comunităţi.

Există deja semne de in
teres din partea şcolilor pu
blice şi a Serviciului de 
Prevenire a Criminalităţii 
privind extinderea în afara 
bisericii a acestui program. 
Aşa cum a fost intenţia crea
torilor, AY2Y are un pro
nunţat caracter misionar, 
chiar dacă accentul aces
tuia nu cade pe 
evanghelizarea directă.

In conformitate cu punc
tul de vedere şi al celorlalţi 
participanţi europeni, AY2Y 
funcţionează excelent în ac
tuala structură a Depar
tamentului Tineret. In anul
1998 - Tineri în Misiune, 
AY2Y este un eveniment 
major, cu aplicaţie de lungă 
durată, apropiind în mod 
fericit departamentele: Tin
eret, Educaţie şi Sănătate, 
într-un program integrat.

Ion Buciuman, 
directoul departamentului 

Tineret la Uniune
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La odihnă

Stan M ândăianu (26 ian. 
1917, Proviţa de Sus, Prahova - 
19 mar. 1998, Bucureşti), pastor 
pensionar, s-a născut în fam ilia 
Ion şi M aria M ândăianu care, în 

a r  1921, au devenit prim ii adven-
a . tişti din localitate.

■  J W p I p Pj în anul 1934 se înscrie la Şcoala 
■  ^hsionară de la Braşov, unde învaţă

timp de patru ani. Din 1939, este 
încorporat pentru efectuarea serviciului militar şi apoi înrolat 
să participe la al doilea război m ondial, până în 1944. 
Dumnezeu l-a ocrotit, ajutându-1 să se întoarcă acasă în viaţă.

în  anul 1944 este chem at în lucrarea de colportaj şi 
timp de şase luni îm parte pâinea vieţii din casă în 
casă. în 1945 absolvă cursurile Şcolii M isionare şi 
este angajat ca lucrător biblic, apoi ca pastor ajutor, 
iar în 1950 este h irotonit ca pastor.

în 1950 se căsătoreşte cu sora Asineta Romanoff.

Dumnezeu le-a binecuvântat familia cu doi copii, 
Adriana şi Eugen, şi trei nepoate, Adina, Liana şi Andra.

Din 1946 până în 1978, fratele M ândăianu a păstorit 
com unităţile de pe V alea Prahovei, de pe V alea Telea- 
jenului, din jurul Ploieştiului şi dintr-o parte din judeţul 
Dâm boviţa. în  aceşti 33 de ani, a lucrat în 36 de com u
nităţi şi a extins solia în 17 localităţi.

în 1978 este transferat în districtele R adovanu şi 
Giurgiu, unde lucrează până în 1982, când iese la pensie. 
Din lipsă de pastori, Conferinţa Bucureşti l-a delegat să 
lucreze în continuare, în zece comunităţi. Fiind conştient 
că este chem at de D um nezeu, fratele M ândăianu a lu
crat cu toată inim a pentru nevoile m em brilor bisericii.

Deşi nu a ocupat n iciodată o funcţie de conducere, 
fratele Mândăianu a constituit în sufletul m ultor gene
raţii de pasto ri un m odel de consacrare , devo tam en t 
pen tru  lucrare  şi un caracter fo rm at după  princip ii 
solide - cinste, adevăr, supunere necondiţionată faţă 
de ceea ce spune Domnul.

Alexandru Bălan (1905, Curtişoara, 
Olt - 1995), la un an şi jumătate după bo
tezul său în biserica adventistă, este ales 
prezbiter al comunităţii din Curtişoara, 
apoi al comunităţii din Slatina. In timpul 
războiului, este prezbiter cu binecuvân
tare şi oficiază în mod clandestin Sfânta 
Cină, botezuri şi cununii religioase.

A fost ales de multe ori ca delegat la 
alegerile conferinţei şi la alegerile uni
unii. Datorită modului în care a con
dus biserica, au plecat la seminar şi în 
lucrare tinerii Stoica Dumitru, Stoica 
Gheorghe, Stoica Ilie, fiii săi Nicolae şi 
Constantin, Ioan Radu şi Ioan Ciucă.

A fost condus la locul odihnei de 
fiii săi pastori, Nicolae şi Constantin, de 
fratele Viorel Unteşu, pastorul districtu
lui, şi de biserica din Curtişoara, unde a 
slujit timp de 64 de ani.

Ioan T. Chiriac (25 oct. 1919 - 
24 sep. 1997), fiul primei familii de 
adventişti din comuna Matca, Galaţi, 
este botezat în biserica adventistă în 
1933, după care lucrează în colportaj, 
în  1940, se căsătoreşte cu Ecaterina 
Găburici, din Bucşeşti, Bacău. In familia 
lor s-au născut patru băieţi şi două fete.

Nelipsit de la biserică, a lucrat în 
departamentul Tineret, apoi ca prezbi
ter al comunităţii Matca (1956-1979). 
în 1979, din cauza construirii casei de 
rugăciune, întregul comitet al comu
nităţii este înlocuit, prin decizia auto
rităţilor statului. în 1964, fratele Chiriac 
a fost hirotonit ca prezbiter.

A decedat în urma unui accident 
de maşină.

Vasile Mirean (1 aug. 1929, Grimăn- 
căuţi, Hotin, Basarabia - 13 dec. 1997, 
Arad) a fost diriginte de poştă la Negru 
Vodă, la Şepreuş, directorul poştei raionale 
din Lipova, iar din 1968, timp de 24 de 
ani, unul dintre directorii de la Direcţia 
Judeţeană de Poştă - Arad. în 1993 îl 
primeşte pe Domnul Isus ca pe Mântu
itorul său şi este botezat. A fost membrul 
bisericii adventiste Arad - Salem, lucrând 
cu dăruire în departamentul Şcolii de 
Sabat. După o boală necruţătoare, a 
închis ochii în Sabat, cu încrederea în 
Dumnezeu şi cu speranţa învierii.

Grigore Ardelean (23 ian. 1938 - 
17 ian. 1998) a fost botezat în biserica 
adventistă în anul 1957. Nu a putut lu
cra în meseria sa, de tehnician dentar, 
decât foarte puţin timp, deoarece progra
mul de lucru nu-i permitea respectarea 
Sabatului. în 1970, se căsătoreşte cu 
Doina Blaj şi are un fiu, Narcis-Paulin 
Ardelean, pastor stagiar în Conferinţa 
Banat. Fratele Ardelean a lucrat în 
biserică timp de 40 de ani, fiind con
ducător al Şcolii de Sabat, prim dia
con, prezbiter şi responsabil cu lucrarea 
misionară. în ultimii doi ani de viaţă a 
suferit de o boală nemiloasă. Dumnezeu 
nu l-a vindecat fizic, dar fratele Ardelean 
s-a închinat în faţa voinţei divine.

Dum itru M arican (13 dec. 1930, 
Niculeşti, Dâmboviţa - 27 dec. 1997) 
este botezat în biserica adventistă, împre
ună cu soţia, în 1974. Dumnezeu i-a 
binecuvântat cu două fete şi cinci nepoţi. 
Fratele Marican a îndeplinit diverse slu

jbe în comunitate, ultima fiind cea de 
secretar al comunităţii. Era un bun vor
bitor şi cunoscător al Sfintelor Scrip
turi. A murit într-o zi de Sabat, la 
spital, de infarct miocardic.

Mihai Măriuţanu (născ. 6 mai 
1946) a fost botezat în biserica adven
tistă la vârsta de 15 ani, urmându-1 
apoi părinţii şi cei şase fraţi. A fost 
prezbiter mult timp în comunitatea din 
Tulcea. S-a mutat apoi la Smârdan- 
Botoşani, unde a ajutat la înfiinţarea 
bisericii şi a fost prezbiter. în urma sa 
rămân soţia şi cele şase fiice.

Crintea Nichita (15 sep. 1919, 
Roşu - 7 feb. 1998, Feteşti, Ialomiţa), 
s-a născut pe malul stâng al Prutului şi 
a trăit acolo doar 21 de ani. în timpul 
celui de-al doilea război mondial, se 
refugiază la Galaţi, apoi în munţii 
Făgăraşului, iar din 1945, în Banat, 
împreună cu soţia sa, descoperită în 
această zonă, îl cunoaşte pe Domnul 
Isus. în 1951 este deportat în „ tri
unghiul Bermudelor", cum a fost nu
mită zona Feteşti - Ţăndărei - Giurgeni.

A fost prezbiter ani de zile. A dat un 
frumos exemplu de viaţă în familie, în 
biserică şi în societate. Mulţi vecini, 
colegi, prieteni şi-au demonstrat 
preţuirea prin prezenţa lor la mormânt.

M ihai M olnar (18 aug. 1933 - 14 
sep. 1997) a fost botezat în biserica ad
ventistă pe 8 octombrie 1958. A lucrat 
mult timp ca diacon şi prezbiter în comu
nitatea din Miheşul de Câmpie, Mureş.




